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Redactioneel

Prinsjesdag

De gevolgen van de crisis worden langzaam maar zeker duidelijk in ons 
vakgebied. Bouwprojecten stagneren, architectenbureaus kunnen hun 
hoofd soms niet meer boven water houden en solliciteren bij de overheid 
en aan de universiteit is in trek. Ons kabinet presenteerde traditiegetrouw 
op de derde dinsdag van september haar plannen voor het komende jaar. 
Dit jaar stond de troonrede in het teken van de crisis en de plannen van het 
kabinet om die het hoofd te bieden. Op de website van Prinsjesdag 2009 
kunt u eenvoudig zien welk effect het kabinetsbeleid op u heeft. Een selectie 
van een aantal Rooilijngerelateerde thema’s levert het volgende op.

Er komt ‘bewonersgeld’ voor de veertig aandachtswijken. Bewoners 
kunnen initiatieven indienen en gemeenten keren het geld uit. Het kabinet 
heeft tien miljoen euro gereserveerd voor initiatieven als een ‘hangkeet’ en 
een filmstudio voor buurtbewoners. Vraag is natuurlijk of de wijk daarvan 
beter wordt. Dat was precies het onderwerp van de Rooilijn Kenniskring in 
juni. Een verslag van de bijeenkomst is in dit nummer opgenomen.

Verder heeft het kabinet een potje van twee miljoen euro ingesteld voor de 
herontwikkeling van markante gebouwen in de aandachtswijken. Zo is er 
tweehonderdduizend euro voor het GAK-gebouw in Amsterdam beschik-
baar. Dat geld zal hard nodig zijn nu een geïnteresseerde, die mogelijk een 
deel van één van Amsterdams grootste kantoorgebouwen zou afnemen, 
zich heeft teruggetrokken. De o zo gewenste Rietveldacademie heeft er voor 
gekozen niet te verhuizen naar Vogelaarwijk Bos en Lommer.

Of deze en vele andere subsidiepotten werkelijk bijdragen aan de oplos-
sing van de crisis valt sterk te betwijfelen. Volgens Vincent Kompier kan 
de Nederlandse stedenbouw in dat opzicht veel leren van Berlijn. De stad, 
die al jaren min of meer bankroet is, kent vele voorbeelden van tijdelijk 
ruimtegebruik, zo schrijft hij in dit nummer. Sterker, transformatie en 
tijdelijk gebruik zijn een leidende ontwikkelingstrategie geworden in plaats 
van een tussenfase. Een interessante ontwikkeling, zeker nu steeds meer 
ingewikkelde plekken en projecten, zoals het GAK-gebouw, stagneren. 
De noodgedwongen stap die Berlijn maakte van reglementerende naar 
stimulerende planning kan als inspiratiebron dienen nu de stadsontwikke-
ling in Nederland financieel moeilijker wordt.

Annemarie Maarse
Hoofdredacteur Rooilijn (annemarie@rooilijn.nl)
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Stelling 

“Grootschalige ontwikkelingshulp 
heeft desastreuze gevolgen voor het 
lokale landschap”

Grootschalige ontwikkelingshulp heeft enkele belangrijke 

voordelen. Er kan structureel hulp geboden worden en 

projecten en programma’s kunnen voor de lange termijn 

opgezet worden. Daarnaast biedt het de mogelijkheid om 

grote problemen aan te pakken, terwijl kleine projecten 

slechts druppels op een gloeiende plaat zijn. Een belangrijk 

nadeel echter is dat dit soort grote hulpprojecten vaak voorbij 

lijken te gaan aan wat lokaal al aanwezig is. De mooie plan-

nen sluiten niet aan bij de behoeften van de inwoners zelf. 

Van grote ontwikkelingsprojecten met rampzalige gevolgen 

voor het lokale landschap en haar bewoners zijn helaas veel 

voorbeelden.

Deze megaprojecten, ook wel ‘witte olifanten’ genoemd, 

werden in de jaren zeventig enthousiast omarmd met soms 

dramatische gevolgen. Zo zijn veel landen door de ‘gulle’ 

leningen van de Wereldbank uiteindelijk met gigantische 

schulden opgezadeld. Een voorbeeld hiervan is de bouw 

van de staalfabriek in Ajaoukuta in Nigeria. Dit was in 1980 

een enorm prestigeproject wat voor werkgelegenheid en 

economische groei moest zorgen. In totaal stopten donoren 

en de overheid 5,6 miljard dollar in de fabriek. Het ijzererts 

uit de omgeving bleek echter niet geschikt, waardoor mate-

rialen geïmporteerd moesten worden. Daarnaast bleken de 

bouwkosten veel hoger dan begroot en had men te maken 

met corruptie, diefstal en politieke instabiliteit. In 1998 werd 

de fabriek dan ook gesloten en deskundigen schatten dat 

opnieuw 4 miljard dollar nodig is om de fabriek winstgevend 

te maken. 

Grote investeringsprojecten bestaan nog steeds. In 

tegenstelling tot vroeger zijn nu milieu- en maatschappelijk-

effectanalyses verplicht. Hiermee wil men een deel van de 

bovengenoemde problematiek ondervangen. Het toevoegen 

van deze elementen blijkt helaas geen garantie voor succes. 

Dit blijkt bijvoorbeeld uit een megaproject in Ethiopië wat 

mede door de Afrikaanse Ontwikkelingsbank gefinancierd 

wordt. De financiering van de Gilgel Gibe III-dam in de 

Omorivier is met 2,1 miljard dollar één van de grootste 

projecten van de bank ooit. De regering van Ethiopië wil zo 

stroom genereren, die gedeeltelijk voor de export gebruikt 

zal worden. De dam zal echter grote negatieve gevolgen 

hebben voor de biodiversiteit en de lokale bevolking. Een 

groep internationale onderzoekers heeft tevens aange-

toond dat door de dam het water van ‘s werelds grootste 

permanente woestijnmeer, het Turkanameer, ondrinkbaar 

zal worden door toenemende verzilting. De gevolgen voor 

de lokale visserij zullen groot zijn. Dit alles had moeten 

blijken uit de projectanalyses, maar Ethiopië was begonnen 

met de bouw van de dam voordat het een grondige milieuef-

fectanalyse gedaan had. Verschillende organisaties hebben 

dan ook klachten bij de Afrikaanse Ontwikkelingsbank 

ingediend. Daarnaast leiden deze megaprojecten ook tot 

meer corruptie door de grote sommen geld die ze met zich 

mee brengen. Good governance is essentieel. Maar goed 

functionerende democratieën zijn helaas nog steeds zeer 

schaars in ontwikkelingslanden. Toch zal er zeker een 

plek blijven voor deze grootschalige vorm van hulp. Ook 

kleinschalige hulpprojecten hebben hun beperkingen. 

Bepaalde problemen zijn nu eenmaal te groot om alleen 

met kleinschalige lokale projecten aan te kunnen. De 

uitdaging ligt echter in het vinden van de juiste aansluiting 

met de lokale behoeften en capaciteit.

Miranda Verburg (mverbu@hotmail.com) is freelance consultant 

ontwikkelings- en klimaatproblematiek.

Stelling

Miranda Verburg reageert:
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Thea Dukes

Steden staan voor de complexe opgave de sociale samenhang van hun vaak zeer 

diverse bevolking te verbeteren. Het huidige nationale integratiedebat biedt hen 

daarbij weinig houvast. Een monoculturalistische visie en een sterke nadruk op 

etnische en religieuze diversiteit staan identificatiestrategieën van groepen en 

individuen in de weg. Een bredere definitie van diversiteit en identiteit in het debat en 

de bindende kracht van lokale identiteit bieden mogelijk soelaas.

Stadsburgerschap als nieuw ideaal?

Bruiloft in ‘De Kandelaar’, een verenigingengebouw dat onderdak biedt aan 15 kerkgenootschappen (foto: Marcel Heemskerk)
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Achtergrond

De afgelopen decennia is de culturele en religieuze 
diversiteit in de westerse landen sterk toegenomen. 
In de grotere westerse steden die deel zijn geworden 
van een mondiale context heeft zich gaandeweg een 
hybride stedelijke cultuur gevormd. Veel stedelingen 
zijn niet alleen inwoner van een stad maar maken 
deel uit van meerdere contexten. Qua identificatie 
hebben zij verschillende referentiepunten. De mate 
waarin zij zich verbonden voelen met hun woon-
plaats, een van die referentiepunten, is daardoor niet 
altijd even duidelijk. 

Steden zien zich geplaatst voor de complexe opgave 
om de sociale samenhang van hun diverse bevolking 
met meervoudige identiteiten, uiteenlopende opvat-
tingen, leefstijlen en gedrag, te behouden en waar 
nodig te verbeteren. Om dat te kunnen realiseren is 
openheid naar verschillende vormen van diversiteit 
en identiteit een eerste vereiste. De huidige Europese 
integratiedebatten, met hun sterke focus op culturele 
diversiteit, bieden daarbij weinig houvast: ingebed in 
een verhard politiek klimaat met toenemend hatelijke 
host-stranger verhoudingen, neigen deze tot polari-
satie en staan daarmee de bevordering van sociale 
samenhang in de steden juist in de weg. Hoe kunnen 
de steden beter worden ondersteund?

Dit artikel gaat in op de Nederlandse situatie en 
begint met een algemene beschrijving van diver-
siteit, identiteit en sociale samenhang. Daarna 
worden veranderingen in de politieke context en 
in het integratiedebat en -discours besproken en 
volgt een discussie over huidige beleidsantwoorden, 
politieke belemmeringen en uitdagingen. Een 
beschouwend commentaar tot slot markeert de 
afronding van het artikel.

Sociale samenhang
Sociale samenhang of sociale cohesie wordt vaak 
gezien als een voorwaarde voor het goed functioneren 
van samenlevingen, alsook voor hun interne veilig-
heid (ERICarts, 2008). Definities van sociale samen-
hang lopen uiteen maar komen feitelijk neer op de 

coherentie van een maatschappelijk of politiek systeem; 
dus op de bindingen, betrokkenheid en solidariteit van 
mensen met dit systeem (Kearns & Forest, 2000). Om 
sociale samenhang te verbeteren, zouden alle groepen 
moeten worden geïntegreerd in een bredere maatschap-
pelijke structuur, waarin zij gezamenlijke normen, 
waarden, principes en gedragscodes onderschrijven. 
Dit vraagt inzicht van politici en beleidsmakers in 
de condities die solidariteit, vertrouwen en binding 
tussen mensen genereren, onderhouden, bevorderen 
of ondermijnen (Evenblij, 2007). Een sterke band met 
een bepaalde plaats en het vervlechten van identiteiten 
van mensen met specificiteiten van plaatsen wordt 
verondersteld aan sociale samenhang bij te dragen. 
Hier dienen zich direct een paar beleidsdilemma’s aan.

Het eerste dilemma betreft het schaalniveau waarop 
je sociale samenhang moet nastreven. Samenhang 
binnen een bepaald gebied is weliswaar gediend bij 
homogeniteit en consensus, maar bevordering van die 
samenhang kan spanning opleveren met de sociale 
samenhang op een hoger schaalniveau (Kearns & 
Forest, 2000; Van der Welle & Mamadouh, 2008). 
Ten tweede, welk ‘wij-gevoel’ wil je versterken? Het 
versterken van het ‘wij-gevoel’ in een bepaalde groep 
kan immers ten koste gaan van de kwaliteiten van 
de relaties met andere groepen (‘zij’). Dit is wat de 
Amerikaanse politicoloog Robert Putnam respectieve-
lijk ‘bonding’ en ‘bridging’ noemt. Een derde dilemma 
betreft de mate van conflict die je toelaatbaar acht 
bij de verbetering van sociale samenhang. Dit klinkt 
misschien wat tegenstrijdig, maar sociale samenhang is 
niet hetzelfde als consensus: conflicten die hun wortels 
hebben in verschillende perspectieven en belangen 
spelen een belangrijke rol bij het bewerkstelligen van 
die samenhang.

Diversiteit, identiteit 
Een volgend belangrijk concept is diversiteit. Diversiteit 
betreft alle aspecten op basis waarvan mensen van 
elkaar kunnen verschillen, zowel zichtbaar als minder 
zichtbaar. Een definitie in nauwe zin beperkt zich tot 
bepaalde aspecten, zoals etniciteit en sekse, terwijl een 
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brede definitie van diversiteit betrekking heeft op alle 
mogelijke aspecten. In potentie omvat diversiteit dus 
iedereen; een brede definitie biedt immers ruimte aan 
alle denkbare aspecten en hun onderlinge relaties. 

Identiteit is een overkoepelende term, die binnen 
de sociale wetenschappen wordt gebruikt om het 
(veranderende) begrip van hem of haar als een apart, 
op zichzelf staand wezen (zelf identiteit) te beschrijven. 
Sociale identiteit wordt binnen sociologie en politieke 
wetenschappen gedefinieerd als de wijze waarop 
individuen zichzelf en anderen als leden van bepaalde 
groepen aanduiden. De aard van een groep wisselt, al 
naar gelang het aspect waarop de groep is gebaseerd, 
en daarmee ook de collectieve identiteit van die groep. 
Individuen identificeren zich met verschillende maat-
schappelijke gebieden of groeperingen alsook met ver-
schillende schalen maar de intensiteit van die binding 
kan variëren in de loop van de tijd. Bovendien kunnen 
ook anderen hen op een bepaalde wijze identificeren. 
Mensen hebben dus meerdere groeps- en individuele 
identiteiten. Conflicten liggen dan ook altijd op de 
loer, omdat deze identiteiten kunnen botsen, zowel 
bij een individu als bij een groep. Contexten kunnen 
bepaalde identiteiten accentueren, al dan niet ten koste 
van andere. In het verzuilde Nederland van destijds, 
bijvoorbeeld, werden mensen primair geïdentificeerd 
in relatie tot een bepaalde levensbeschouwing. Een 
recent voorbeeld is het veel gehanteerde onderscheid 
tussen autochtonen en allochtonen. De collectieve 
identiteit van deze twee groepen is primair gerelateerd 
aan het (oorspronkelijke) land van herkomst.

In het rapport ‘Identificatie met Nederland’ (WRR, 
2007) wordt onderscheid gemaakt tussen drie vormen 
waarop identificatie met een groep of gemeenschap 
tot stand kan komen: functionele, normatieve en 
emotionele identificatie. Functionele identificatie 
komt tot stand als mensen primair als individu 
met uiteenlopende functionele verbindingen wordt 
gezien, bijvoorbeeld als lid van een sportvereniging, 
beroepsgroep of politieke partij. Normatieve identifi-
catie betreft de mogelijkheden die er zijn om de eigen 

normen en waarden te kunnen volgen en in te brengen 
in de samenleving. Emotionele identificatie, tot slot, 
gaat over gevoelens van verbondenheid met anderen en 
plaats; over een sense of belonging.

Lokale identiteit
Tussen 1999 en 2006 is een omvangrijk NWO onder-
zoeksprogramma uitgevoerd naar sociale cohesie in 
Nederland. Eén van de belangrijkste conclusies was: wil 
je de sociale cohesie van de Nederlandse samenleving 
en de binding van bepaalde etnische groepen aan die 
samenleving versterken, dan moet je je concentreren 
op het behoud van de identiteit en eigenwaarde van 
de betreffende groepen; waardering is positief, terwijl 
dwang vaak een averechtse uitwerking heeft ten 
opzichte van het beoogde doel (Evenblij, 2007). Terwijl 
je geneigd zou kunnen zijn hierbij in eerste instantie te 
denken aan de etnische identiteit van deze groepen, zijn 
er natuurlijk vele andere identiteiten denkbaar.

Interessant in dit kader zijn recent uitgevoerde 
onderzoeken naar identificatieprocessen onder 
etnische groepen in Rotterdam en Amsterdam. Twee 
onderzoeken in Rotterdam werden respectievelijk 
uitgevoerd als survey onder 650 Turkse, Marokkaanse 
en autochtoon-Nederlandse jongeren (Entzinger & 
Dourleijn, 2008) en in de vorm van interviews met 
leden van de Surinaamse, Turkse of Marokkaanse 
middenklasse (225) en de autochtone middenklasse 
(100) (Van Bochove e.a., 2009). In beide Rotterdamse 
onderzoeken bleek de sterkste verbondenheid die 
met de eigen etnische groep in Nederland te zijn. 
Wat betreft hun emotionele identificatie voelden 
de jongeren van de allochtone middenklasse zich 
primair Rotterdammer en pas daarna Nederlander. 
Bij autochtone jongeren woog de nationale identiteit 
over het algemeen juist zwaarder dan de Rotterdamse 
identiteit. Het onderzoek dat plaatsvond in Amsterdam 
was gebaseerd op een enquête en 50 interviews onder 
Amsterdamse jongvolwassenen (18-30 jaar) van 
Nederlandse, Marokkaanse, Turkse of Surinaamse 
afkomst (Van der Welle & Mamadouh, 2008). Ook in 
dit onderzoek kwam naar voren dat de sterkste verbon-
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denheid die met de eigen etnische groep in Nederland 
was. Daarnaast kozen veel jongvolwassenen er voor om 
zich vooral als Amsterdammer te presenteren, omdat 
deze identificatie zich gemakkelijk laat combineren 
met een etnische identiteit. Het accentueren van lokale 
identiteit bleek voor sommigen bovendien een strategie 
om concurrerende identiteiten op de achtergrond 
te kunnen plaatsen. Van der Welle en Mamadouh 
(2008) constateerden dan ook dat lokale identiteit het 
potentieel heeft om mensen met elkaar te verbinden. 
Tegelijkertijd moet het accent niet exclusief op lokale 
identiteit worden gelegd omdat dan de diversiteit en de 
daarop gebaseerde identiteiten onderbelicht blijven. 
Diversiteit duiden betekent immers tegelijkertijd 
verschillen benadrukken.

Angst en populisme
De politieke context waarin diversiteit, identiteit, 
sociale samenhang en integratie worden besproken 
is het laatste decennium veranderd. Ingegeven door 
de voortschrijdende Europese integratie en de sterk 
toegenomen bevolkingsdiversiteit, is in Europa het 
debat over cultuur, identiteit en territorium in alle 
hevigheid opgelaaid. Dit debat gaat gepaard met span-
ningen, twijfels en angsten die door de media worden 
verspreid en aangewakkerd. De terroristische aanslagen 
in de Verenigde Staten en in Europa of geweld op 
kleinere schaal hebben gevoelens van onveiligheid 
versterkt. De houding ten aanzien van nieuwkomers 
is gaandeweg vijandiger geworden. Culturele verschil-
len zijn in de loop van de tijd van een identiteit- en 
diversiteitvraagstuk veranderd in een probleem van 
binnenlandse veiligheid. Angst voedt het verlangen om 
orde te scheppen en vormt een goede voedingsbodem 
voor populistische oplossingen uit politieke hoek. In 
verschillende Europese landen, waaronder Nederland, 
heeft het nationaal populisme momenteel een grote 
aantrekkingskracht. Zo spint de Partij voor de Vrijheid 
(PVV) van Geert Wilders garen bij haar anti-islam 
retoriek: bij de nationale verkiezingsuitslag in 2006 won 
de partij negen zetels en bij de Europese verkiezingen 
in 2009 kon zij zelfs uitgroeien tot de tweede politieke 
partij van Nederland. Deze geleidelijke verharding 

van het politieke klimaat zie je duidelijk terug in de 
integratiedebatten.

Maar wie zijn ‘wij’?
Terwijl debatten over ‘insluiting’ in theorie over allerlei 
aspecten van diversiteit kunnen gaan, concentreren 
zij zich in Nederland vooral op culturele en religieuze 
diversiteit. Deze aspecten van diversiteit vormen 
duidelijk de kern van de opgave waarvoor de politiek 
zich geplaatst ziet. In de jaren zeventig verwachtte men 
dat de zogenaamde gastarbeiders die naar Nederland 
waren gekomen uiteindelijk terug zouden gaan naar 
hun land van herkomst; het behoud van hun culturele 
identiteit stond dan ook voorop. In de jaren tachtig 
werd deze remigratiegedachte verlaten en kwam de 
integratie van migrantengroepen permanent op de 
politieke agenda. Het behoud van de eigen identiteit 
bleef weliswaar het politieke vertrekpunt, maar de 
voorwaarde in het minderhedenbeleid was dat de eigen 
cultuurbeleving binnen de grenzen van de grondwet 
moest passen. Nederland werd gedefinieerd als een 
multiculturele samenleving. Culturele verschillen 
werden als een verrijking aangemerkt en waren als 
zodanig geen politiek issue. Terwijl er oog was voor de 
achterstand van migranten, was er nog weinig oor voor 
de spanningen, onzekerheid en concrete problemen die 
hun grootschalige komst in de stadswijken opleverden 
voor de zittende, autochtone bewoners. Onzekerheid 
leefde ook in bredere zin in de Nederlandse samenle-
ving, waar ontzuiling en individualisering tot gevolg 
hadden dat duidelijke collectieve identiteiten gaande-
weg plaatsmaakten voor meer ongewisse individuele 
identiteiten.

Begin jaren negentig ontstond er een minderhedende-
bat op nationaal niveau over de multiculturele samen-
leving, geïnitieerd door VVD-fractievoorzitter Frits 
Bolkestein. Hij kreeg kritiek – Nederland was immers 
een redelijk en tolerant land – maar ook veel bijval voor 
de strengere eisen jegens migranten die hij bepleitte. 
Integratie werd steeds meer gezien als de eigen, 
individuele verantwoordelijkheid van migranten, 
waarbij de focus verschoof van groep naar individu en 
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waarbij burgerschap een belangrijk beginsel werd. Voor 
integratie was het spreken van de Nederlandse taal en 
het actief betrokken zijn bij de samenleving voldoende. 
Het nationale minderhedenbeleid werd vervangen door 
integratiebeleid met als speerpunt de verbetering van 
de sociaaleconomische positie van migranten, door 
werk, scholing en politieke participatie (Sleegers, 2007). 
Eind jaren negentig brokkelde de politieke consensus 
af en werden de eisen ten aanzien van migranten 
bijgesteld: zij moesten nu ook de Nederlandse normen 
en waarden overnemen. Integratie werd in toenemende 
mate een kwestie van nationale identiteit: wat is 
Nederland en wie zijn ‘wij’?

In 2000 barst het publieke en politieke debat over de 
multiculturele samenleving, integratie en nationale 
identiteit in alle hevigheid los. Aanleiding vormt ‘Het 
multiculturele drama’, een essay van Paul Scheffer in 
NRC Handelsblad. De terroristische aanslagen in de 
Verenigde Staten en de moord op Theo van Gogh zetten 
het integratiedebat vervolgens op scherp. Een centrale 
vraag wordt of ‘de’ Islam een bedreiging vormt voor 
de ‘eigen’ cultuur. Daarbij wordt gesteld dat normen 
en waarden van de Islamitische cultuur mogelijk 
onverenigbaar zijn met die van het Christendom. Vond 
Frits Bolkestein rond 1990 nog geen gehoor voor deze 
stellingname, Pim Fortuyn vindt dat begin 2000 wel. 
Een meer expliciete nationale identiteit wordt gezien als 
de oplossing voor het behoud van de eigen samenleving. 
Nederland moet dus een sterke nationale identiteit 
definiëren om migranten duidelijk te maken wie ‘wij’ 
zijn en waaraan ‘zij’ zich moeten aanpassen. Fortuyn 
problematiseert culturele verschillen als op zichzelf 
staande problemen waar de politiek aandacht aan zou 
moeten besteden en verwerft in korte tijd een enorme 
aanhang. Veel politieke partijen pakken deze boodschap 
op en verklaren in de verkiezingsprogramma’s van 2002 
en 2003 multiculturalisme als normatief ideaal failliet.

Integratie wordt een wederzijdse verplichting van 
migrant en samenleving. Bovendien krijgt aanpassing 
aan ‘de’ nationale identiteit een steeds centralere plaats 
in het integratiebeleid. Het integratievraagstuk wordt 

daarmee dus eerder een identiteitsvraagstuk, waarin 
nationale identiteit en loyaliteit naar Nederland worden 
gekoppeld. Het hebben van een dubbele nationaliteit 
wordt dan ook omstreden (WRR, 2007). In 2006 erkent 
een aantal politieke partijen dat het belang dat aan 
‘de’ nationale identiteit wordt gehecht onrealistisch is 
en dat zij als middel om aanpassing van migranten te 
bevorderen ongeschikt is (Sleegers, 2007).

Discours rondom integratie
Los van de inhoud is ook het discours rondom integra-
tie in termen van toonzetting en betekenisgeving de 
afgelopen jaren veranderd. Sleegers (2007) spreekt van 
een omslagpunt rond 2000, toen het politiek correcte 
discours dat, mild van toon, multiculturalisme als 
ideaalbeeld schetste en migranten als hulpbehoevend, 
veranderde in een discours waarin strenge aanpas-
singseisen aan migranten werden gesteld. Dit nieuwe 
discours rondom integratie accentueert de positieve 
kanten van de Nederlandse samenleving en benoemt 
de niet-westerse culturen vaak in negatieve zin. 

De betekenisgeving in het discours kent de nodige 
tekortkomingen. Ten eerste worden diversiteit en 
identiteit nauw en eendimensionaal gedefinieerd. Vaak 
blijven zij beperkt tot etniciteit en religie, waardoor 
veel andere aspecten, zoals sociaaleconomische 
achtergrond, sexe, levensstijl, leeftijd, taal en seksuele 
oriëntatie, onderbelicht blijven. Bovendien ligt het 
accent op groepsidentificatie en worden culturele en 
religieuze verschillen tussen groepen doorgaans gezien 
als verklaring voor maatschappelijke problemen, ter-
wijl veel problemen eerder voortkomen uit sociaaleco-
nomische ongelijkheid, discriminatie, stigmatisering 
of inter-generationele problemen. Ten tweede wordt 
culturele diversiteit veelal alleen benaderd in negatieve 
zin en nauwelijks als kans. Immigranten worden gezien 
als probleem voor de stad omdat ze niet zouden inte-
greren, hun eigen identiteit behouden, een relatief grote 
bijdrage leveren aan de criminaliteit of fundamentalist 
worden. Hun positieve bijdrage aan de stad, in termen 
van bijvoorbeeld kennisproductie en culturele uitwis-
seling, wordt nauwelijks geaccentueerd. Ten derde is 
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Het diversiteit en empowerment model is gericht 
op de juridische of politieke erkenning van minder-
heidsculturen en identiteiten binnen een bepaald 
gebied. Om bepaalde groepen in de samenleving te 
ondersteunen worden specifieke maatregelen getrof-
fen, zoals het (financieel) ondersteunen van hun 
organisaties, het introduceren van quotaregelingen, 
het nemen van juridische maatregelen tegen mis-
daad ingegeven door racisme of haat of het mondiger 
maken van gemarginaliseerde groepen. Het tweede 
model streeft naar een meer verenigde samenleving 
met politieke stabiliteit, interne veiligheid, econo-
mische groei en gelijke kansen voor alle individuen 
en groepen ongeacht hun afkomst. Het hebben van 
een gemeenschappelijke nationale identiteit, met 
bijbehorende waarden en het leren van de nationale 
taal, worden sterk gepromoot. Immigratiewetgeving 
en beleid worden aangescherpt (ERICarts, 2008). 
Sommigen herkennen daarin de voorbode van 
assimilatiestrategieën. Vermeulen (2008) verwoordt 
de visies op cultuur waarmee deze modellen gepaard 
gaan respectievelijk als multiculturalistisch en 
monoculturalistisch. Die visies hebben verstrek-
kende gevolgen voor de benadering van diversiteit. 
Een integratiemodel dat is gebaseerd op een mul-
ticulturalistische visie heeft oog voor de positieve 
kant van diversiteit; aandacht voor de structurele 
ongelijkheid tussen groepen, alsook voor onderlig-
gende patronen in de ontvangende samenleving die 
deze veroorzaken respectievelijk in stand houden. 
Het neemt diversiteit als vertrekpunt, ondersteunt 
achterstandsgroepen en laat ruimte voor verschil-
lende identiteiten. In een monoculturalistisch model 
vormen de ‘eigen’ cultuur en de nationale identiteit 
de norm en worden migrantengroepen en diversiteit 
primair in termen van problemen neergezet. Het 
begin van deze eeuw wordt gekenmerkt door een 
toenemende afwijzing van het diversiteit en empo-
werment model, dat niet in staat is gebleken om de 
beoogde conflictvrije, multiculturele samenleving 
te realiseren (Alexander, 2007). Het tweede model 
heeft aan invloed gewonnen, ook in Nederland, zoals 
al bleek uit de ontwikkeling van het integratiedebat.

er te weinig reflectie op patronen en structuren in 
de Nederlandse samenleving die integratie mogelijk 
belemmeren. De Nederlandse cultuur en de nationale 
identiteit bijvoorbeeld worden vaak voorgesteld als 
homogeen, statisch en vastomlijnd waarbij aan de 
diversiteit binnen de Nederlandse cultuur voorbij 
wordt gegaan (Sleegers, 2007; WRR, 2007). Ten 
slotte wordt de toon gekenmerkt door stereotype 
sociale constructies van verschil. Bij het spreken 
over wij (autochtonen) en zij (allochtonen) worden 
verschillen op zichzelf als problematisch gezien. 
Dit kan jarenlang in stand blijven: tweede en zelfs 
derde generaties nakomelingen van de zogenaamde 
gastarbeiders worden nog steeds afgeschilderd als ‘de 
ander’. Ook worden etnische groepen vaak neergezet 
als homogeen en worden hun onderlinge verschil-
len niet onderkend. Dergelijke stereotype sociale 
constructies van verschil, versterkt door de media, 
hebben ingrijpende gevolgen voor de manier waarop 
er naar ‘de ander’ wordt gekeken en voor de vorming 
van identiteit (Ghorashi, 2006). Bovendien zetten zij 
sleutelwaarden in de samenleving zoals solidariteit 
onder druk en kunnen zij bijdragen aan de stigmati-
sering van bepaalde buurten, met redlining praktijken 
door financiële instellingen of commerciële desinves-
teringen in deze gebieden als gevolg. 

Monoculturele visie
Integratiedebatten en discoursen voeden op hun 
beurt integratiemodellen en het daarop gestoelde 
beleid. Gelet op het voorgaande is het niet ver-
wonderlijk dat zich ook daarin belangrijke veran-
deringen hebben voorgedaan. Zo is er sprake van 
een verschuiving van een multiculturele naar een 
monoculturele visie.

Europese landen voeren een verschillend beleid ten 
aanzien van minderheden, immigranten, vluch-
telingen en asielzoekers. Bij nadere beschouwing 
blijken er twee soorten integratiemodellen aan 
het beleid ten grondslag te liggen: een diversiteit 
en empowerment model en een sociale samenhang 
model (ERICarts, 2008).
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Een interessante vraag zou zijn of, en zo ja, hoe boven-
beschreven verschuiving in het integratiemodel zich 
vertaalt in concrete beleidskeuzes rondom integratie 
en sociale samenhang. Een uitgebreide beantwoording 
van die vraag valt helaas buiten het bestek van dit 
artikel. Wel moge duidelijk zijn dat de beleidsdilemma’s 
en keuzes rondom diversiteit talrijk zijn.

Dilemma van de erkenning
Bij het maken van beleidskeuzes passeren verschil-
lende afwegingen de revue. Eén daarvan betreft de 
mate waarin je diversiteit moet verdisconteren in 
beleid. Of anders gezegd of je bepaalde groepsken-
merken wel of niet moet accentueren in beleid. Dit 
vraagstuk staat bekend als het dilemma van de erken-
ning (Vermeulen, 2008). In de Nederlandse welvaarts-
staat, waar gelijkheid de norm is, is er jarenlang voor 
gekozen om groepskenmerken wel te accentueren: 
diversiteit werd primair benaderd in termen van 
achterstand en strevend naar gelijkheid was de aanpak 
vooral gericht op het inlopen van achterstanden 
van bepaalde doelgroepen, zoals immigranten en 
vrouwen. Aan dergelijke benaderingen zijn echter 
grote risico’s verbonden. Zo kunnen ze leiden tot 
stigmatisering of blind maken voor de talenten van die 
vermeende achterstandsgroepen. Vermeulen (2008) 
wijst er op dat de erkenning van specifieke groepen 
onbedoeld collectieve identiteiten kan stimuleren, 
waardoor bepaalde groepsidentiteiten sterker worden. 
Een meer fundamenteel probleem is dat de dominante 
groep als een normgroep kan fungeren waardoor 
processen in de samenleving die integratie tegengaan 
niet worden geproblematiseerd en daardoor in stand 
blijven.

Onderzoekers opereren behoedzaam bij het geven 
van beleidsadviezen maar lijken geneigd tot specifi-
catie. Vermeulen (2008) onderzocht de aanpak van 
jeugdwerkloosheid in Amsterdam en Berlijn. Een 
groot percentage van deze jeugdige werklozen is van 
buitenlandse afkomst. Bij de bestrijding van deze 
werkloosheid moet je de achtergrond van de jongeren 
wel degelijk in aanmerking nemen maar uiterst 

voorzichtig te werk gaan. Hij bepleit een pragmatische, 
realistische en individuele benadering van diversiteit 
met aandacht voor groepskenmerken. Van der Welle 
& Mamadouh (2008) stellen dat doelgroepenbeleid 
niet eenzijdig moet worden gedefinieerd in etnische 
termen: leeftijd, woonbuurt, onderwijsniveau, inte-
resse dan wel concrete problemen (niet kunnen lezen, 
opvoedproblemen) zijn vaak relevantere kenmerken 
dan etniciteit.

Gebiedsgericht of sectoraal?
Een andere beleidskeuze is die tussen gebiedsgericht- 
of sectoraal beleid. Nieuwe immigranten hebben zich 
de afgelopen jaren doorgaans in bepaalde gebieden 
in de grotere steden gevestigd en zijn, vanwege 
sociaaleconomische- en taalachterstanden, vaak 
als probleemgroepen aangemerkt. Tegelijkertijd is 
hun grootschalige instroom in die gebieden door de 
bewoners vaak als een bedreiging ervaren vanwege de 
ingrijpende veranderingen in de sociaalruimtelijke 
structuur en zijn er problemen, zoals jeugdcrimi-
naliteit en vandalisme, die aandacht behoeven. Een 
veelvoorkomend beleidsantwoord is gebiedsgericht 
stedelijk beleid, zoals het Grootstedenbeleid of de 
huidige wijkaanpak. Ook worden er sociale-mix-
strategieën ingezet om de ontwikkeling van homogeen 
etnische buurten tegen te gaan en meer gemengde 
buurten te realiseren. Wetenschappers stellen dat de 
relatie tussen segregatie en integratie teveel politieke 
en te weinig wetenschappelijke aandacht krijgt. 
Bovendien wordt er een te zwaar accent gelegd op 
gebieden met concentraties van immigranten, terwijl 
immigranten in gebieden die niet bekend staan als 
concentratiegebieden vaak in de meerderheid zijn. 
Daarnaast richten beleidsantwoorden zich mogelijk 
teveel op grootschalige ruimtelijke social engineering 
projecten. Empirisch bewijs biedt eerder steun voor 
meer beleidsaandacht voor onderwijs en toegang tot de 
arbeidsmarkt (Musterd & Ostendorf, 2009).

Sleutels voor verbetering
Gelet op de inhoud, toonzetting en betekenisgeving 
van de nationale publieke en politieke debatten over 
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integratie, mag je stellen dat de ruimte voor monocul-
turalistische standpunten aanzienlijk is toegenomen. 
De steden staan voor het concrete vraagstuk om de 
sociale samenhang onder hun bevolking te verbeteren 
en moeten pragmatisch hun beleid formuleren en 
uitvoeren. Zij ondervinden eerder last dan steun van 
de nationale integratiedebatten; de eenzijdige focus op 
de religieuze of etnische identiteit van groepen doet 
immers geen recht aan de verschillende identiteiten 
van groepen en individuen en staat identificatiestra-
tegieën in de weg. Sociale samenhang is daarbij zeker 
niet gebaat.

Een belangrijke sleutel voor verbetering ligt in de 
toonzetting van en betekenisgeving in het nationale 
integratiedebat. C’est le ton qui fait la musique. Om 
ruimte te maken voor bredere definities van diversiteit 
en identiteit moet hun betekenis worden verduidelijkt 
en moeten hun beleidsmogelijkheden worden verkend. 
Ook is het belangrijk om onderliggende aannames bij 
stereotype constructies van verschil expliciet te maken: 
waarom zou een derde generatie Nederlander van 
Turkse afkomst bijvoorbeeld nog steeds een ‘ander’ 
zijn? Een kritische reflectie op de eigen vermeende 
homogene samenleving en op processen die verschil-
lende vormen van ongelijkheid in stand houden 
hoort daar ook bij: waarom verkeert eerdergenoemde 
Nederlander van Turkse afkomst bijvoorbeeld nog 
steeds in een achterstandssituatie?

De breedte van diversiteit en het scala aan identiteiten 
dat mensen hebben, biedt veel meer aansluiting 
voor beleid dan de nauwe definitie van etnische en 
religieuze diversiteit in het huidige integratiedebat. 
Hierbij moeten zowel groepsidentiteiten als individuele 
identiteiten aandacht krijgen. Onderzoek wijst op het 
potentieel van de lokale identiteit, om mensen van 
diverse pluimage met elkaar te verbinden en verschillen 
in identiteit te overbruggen. Ziet het stadsburgerschap 
wellicht een nieuwe bloeiperiode tegemoet?

Thea Dukes (m.j.m.dukes@uva.nl) is als onderzoeker verbonden aan de 

afdeling Geografie en Planologie van de Universiteit van Amsterdam.
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De gemeente Arnhem heeft een nieuw instrument ingevoerd om bewoners bij 

de moeizame besluitvorming over het Rijnboog-Havenkwartier te betrekken: 

het preferendum. Waar bij een normaal referendum voor of tegen een plan kan 

worden gestemd, kan bij dit preferendum worden gekozen tussen verschillende 

varianten voor de ontwikkeling van een haven in het Rijnboog-gebied. Ondanks 

een teleurstellend verloop met een opkomst van slechts tien procent, heeft het 

preferendum de maatschappelijke betrokkenheid bij de ontwikkeling van Rijnboog 

flink vergroot. Of het daarmee een geschikt democratisch middel is, valt te 

betwijfelen. Maar er zijn zeker een aantal lessen uit het besluitvormingsproces over 

het Rijnboog-Havenkwartier te trekken. 

slag of stoot verloopt, neemt de gemeen-
teraad van Arnhem in februari 2006 een 
amendement en een motie aan over de 
invulling van het Rijnboog-Havenkwartier. 
Daarbij besluit men om een zogenaamd 
preferendum te houden. Het preferen-
dumtraject moet ertoe bijdragen dat de 
uiteindelijke keuze de voorkeuren van alle 
Arnhemmers weerspiegelt. Het centrale 
uitgangspunt is: “er komt een haven, en 
de stad bepaalt welke variant” (gemeente 
Arnhem, 2006). Op basis van een uit-
gebreid interactief planproces zijn drie 
varianten opgesteld voor de ontwikkeling 
van het Havenkwartier: Kort, Lang en 
Sluis. De gemeenteraad zal de uitslag van 
het preferendum overnemen als meer dan 
dertig procent van de Arnhemmers een 
stem uitbrengt op een van de havenvarian-
ten. Dit artikel richt zich op het preferen-
dum als nieuwe vorm van democratische 
besluitvorming. Wat is de toegevoegde 
waarde van het Arnhemse preferendum 
voor de kwaliteit van de democratische 
besluitvorming over Arnhem-Rijnboog? 

Rijnboog staat voor het gebied tussen de 
binnenstad van Arnhem, de Rijn en het 
nieuwe stationsgebied. Arnhem heeft de 
ambitie om dit gebied tot een bruisend 
onderdeel van de binnenstad te maken. 
Sinds de wederopbouw na de Tweede 
Wereldoorlog is het zuidelijke deel van het 
centrum van Arnhem een fysiek problema-
tisch gebied. De stedelijke structuur sluit 
niet goed aan bij het omliggende weefsel en 
de kwaliteit van de gebouwen is niet hoog 
(Cosijn, 2009). De gemeente Arnhem is al 
ruim tien jaar bezig met plannen om dit 
gebied te verbeteren. Rijnboog moet een 
centrum worden waarin cultuur mede het 
beeld bepaalt en waar een grote variëteit 
aan binnenstedelijke woon- en werkmilieus 
te vinden is. 

In 2001 is de Spaanse architect De Solà-
Morales door de gemeente Arnhem bena-
derd om zijn visie te geven op Rijnboog. De 
Solà-Morales wil “het water naar de stad 
brengen” en pleit voor een haven. Omdat de 
besluitvorming over Rijnboog niet zonder 
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Het artikel is gebaseerd op evaluatieon-
derzoek naar het Arnhemse preferendum 
(Boogers & De Graaf, 2008). Het onderzoek 
bestond uit een documentanalyse, acht-
tien diepte-interviews met bestuurders, 
vertegenwoordigers van maatschappelijke 
instellingen en bewonersorganisaties en 
twee groepsinterviews met raadsleden. Ook 
zijn krantenartikelen uit lokale en natio-
nale media meegenomen in het onderzoek. 

Referendum of preferendum?
Hoewel Arnhem in 1993 één van de eerste 
gemeenten met een referendumverorde-
ning was, is er nog nooit een referendum 
gehouden. Een handtekeningenactie van 
tegenstanders van het plan van De Solà-
Morales met als doel de aanvraag van een 
referendum, brengt de Arnhemse coali-
tiefracties in grote verlegenheid. De inzet 
van dit instrument kan burgers eigenlijk 
niet worden onthouden. Bovendien 
hebben verschillende coalitiefracties 
eerder aangedrongen op een referendum 
over Rijnboog. Toch bestaan er grote 
praktische en politieke bezwaren tegen, 
omdat de besluitvorming over Rijnboog 
al te ver gevorderd is. Het honoreren van 
het referendumverzoek zou de ontwikke-
ling van de plannen voor het Rijnboog-
Havenkwartier opschorten, waardoor 
toegezegde subsidies van de Rijksoverheid 
in gevaar komen. Om toch enigszins tege-
moet te komen aan het referendumverzoek, 
wordt een preferendum over de invulling 
van het Havenkwartier voorgesteld. De 
raad neemt een motie aan die het college 
opdraagt havenvarianten te ontwikkelen en 
neemt een amendement aan waarin wordt 
besloten dat de havenvarianten in een 
zogenaamd preferendum aan de bevol-
king worden voorgelegd. Het Arnhemse 
preferendum heeft een bijzondere plaats 

in de Nederlandse referendumpraktijk (zie 
Lindahl & Van Roermund, 2000; Steur, 
2005). De meeste lokale referenda hebben 
een correctief karakter, veelal gericht op het 
tegenhouden van een gemeentelijk besluit. 
In het consultatieve preferendum worden 
verschillende keuzeopties aan de kiezer 
voorgelegd. Hiervan zijn slechts enkele 
voorbeelden, waarvan het referendum over 
het Utrechtse Stationsgebied het bekendst 
is (De Graaf, 2007). 

Stadsdialoog 
Voor het ontwerpen van de verschillende 
havenvarianten wordt een stadsdialoog 
gestart. Deze richt zich alleen op de 
inrichting van de haven; de wenselijk-
heid van de havenontwikkeling staat niet 
ter discussie. De stadsdialoog bestaat 
uit brede stadsdebatten, interacties met 
mobiele teams en flitssessies met specifieke 
doelgroepen, waar deelnemers gevraagd 
worden te reageren op acht havenopties. De 
stadsdialoog heeft tot doel om voorkeuren, 
ideeën en aandachtspunten van de bevol-
king op te sporen en te informeren over de 
plannen voor het Havenkwartier. Dit zou 
de betrokkenheid bij de planontwikkeling 
moeten vergroten en meer draagvlak voor 
de uiteindelijke keuze creëren. 

Na de stadsdialoog krijgt een werkgroep 
-samengesteld uit vakspecialisten uit het 
ambtelijk apparaat, externe stedenbouw-
kundigen en vertegenwoordigers van 
projectontwikkelaars- de opdracht om op 
basis van de inbreng van inwoners drie 
varianten te ontwikkelen die goed verge-
lijkbaar zijn en toch voldoende van elkaar 
verschillen. De werkgroep richt zich vooral 
op de haalbaarheid en stedenbouwkundige 
kwaliteiten van de verschillende opties. 
Voor de discussiepunten uit de stads-
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Impressies van de varianten Lang (boven) 

en Sluis (onder) (bron: Gemeente Arnhem)
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rendumvraagstelling op te laten nemen, 
besluiten de tegenstanders tot een boycot 
van het preferendum. Via manifestaties 
en protestbijeenkomsten worden de 
Rijnboogplannen en de havenontwikkeling 
gehekeld. Onder het motto “Kort, lang, 
sluis: blijf thuis” wordt de Arnhemse kiezer 
opgeroepen om niet te gaan stemmen. De 
omvang van het verzet tegen de havenplan-
nen blijkt ook uit de grote respons op de 

Steminstructie voor de inwoners van Arnhem (bron: Gemeente Arnhem)

dialoog is uiteindelijk minder aandacht. 
Hierdoor wordt grotendeels voorbijgegaan 
aan de punten die volgens de deelnemers 
aan de stadsdialoog essentieel zijn, zoals 
de vraag of Arnhem een historische 
provinciestad of een moderne metropool 
moet zijn. Ook wordt niet duidelijk wat 
precies met de inbreng van belangheb-
benden en belangstellenden gebeurt. De 
uiteindelijke varianten: een korte haven 
(Kort), een lange haven (Lang) of een 
sluis (Sluis) zijn daarom geen duidelijk 
herkenbare weerspiegeling van wat tijdens 
de stadsdialoog naar voren is gebracht. Het 
doel om preferendumkeuzes te baseren op 
de voorkeuren van de Arnhemmers is dus 
maar ten dele gerealiseerd.

Weerstand zonder weerwoord
In de aanloop naar de preferendumcam-
pagne ontstaat weerstand in de lokale 
maatschappij. Tegenstanders zijn vooral 
te vinden binnen drie lokale politieke 
partijen: SP, Zuid-Centraal en Pro 
Arnhem en twee bewonersorganisaties: 
Stichting Stadsschoon en Jansbeek Boven 
Water. Aangezien het niet is gelukt om 
een nul-optie (geen haven) in de prefe-

Brochure met dvd voor de inwoners van Arnhem over de drie 
varianten (bron: Gemeente Arnhem) 
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oproep om de stemkaart in te leveren. Tot 
ieders verrassing worden er ruim 3500 
stempassen ingeleverd. 

Door vast te houden aan de oorspronkelijke 
uitgangspunten van het preferendum, 
spelen raad en college niet in op het 
veranderde karakter dat de preferendum-
campagne heeft gekregen. De campagne 
blijft zich richten op het informeren van 
de kiezers over de havenvarianten, terwijl 
het eigenlijk nodig is om de bevolking te 
overtuigen van de wenselijkheid van de 
havenontwikkeling. Tegenstanders krijgen 
alle ruimte om hun bezwaren tegen het 
Havenkwartier en de besluitvorming 
hierover naar voren te brengen. Dat zij 
nauwelijks weerwoord krijgen, versterkt 
bij de bevolking het gevoel dat er een kern 
van waarheid schuilt in alle naar voren 
gebrachte bezwaren tegen het preferendum 
over het Havenkwartier. Aanvankelijk 
schat de raad in dat het verzet tegen het 
Havenkwartier beperkt is en ziet nog geen 
noodzaak om hierop te reageren. Verder 
hebben de meeste raadsfracties vooraf 
bepaald dat ze zich niet intensief met de 
preferendumcampagne zullen bemoeien. 
De raad vraagt met het preferendum de 
Arnhemmers om advies over de invulling 
van het Havenkwartier: de bevolking is nu 
aan zet. 

Opkomst en uitslag
Het debat in de stad over Rijnboog en 
het Havenkwartier is intensief, zeker in 
kwantitatieve zin: de media besteden veel 
aandacht aan het referendum en ook in 
de semi-openbare sfeer (bijeenkomsten, 
ontmoetingen, feesten en partijen) en in 
de privé-sfeer (thuis, op het werk) wordt 
volgens alle betrokkenen vaak over het 
Havenkwartier en het preferendum 

gediscussieerd. Dat na het preferendum 
95 procent van de Arnhemmers aangeeft 
goed op de hoogte te zijn van het prefe-
rendumonderwerp, bevestigt dit nog eens 
(TNS NIPO, 2007). Over de kwaliteit van 
het debat over het Havenkwartier wordt 
verschillend gedacht: sommigen vonden 
het emotioneel en oppervlakkig, anderen 
geïnformeerd en geëngageerd. 
Het gematigde vertrouwen waarmee het 
gemeentebestuur de preferendumcam-
pagne was gestart, is op de preferendumdag 
(6 juni 2007) volledig verdwenen. Volgens 
de landelijke media heeft dit alles te maken 
met de opzet van het preferendum. Als men 
alleen kan kiezen tussen drie varianten van 
hetzelfde omstreden plan, zal de animo 
om te gaan stemmen gering zijn. Op de 
referendumdag blijkt de opkomstdrempel 
inderdaad niet te zijn gehaald. De opkomst 
van 10,2 procent blijkt ver beneden de aan-
vankelijke verwachtingen en zorgt ervoor 
dat het preferendum officieel ongeldig is. 
Van de mensen die wel zijn gaan stemmen, 
heeft 11,7 procent voor Kort gekozen, 41,3 
procent voor Lang, en 47,0 procent voor 
Sluis. Deze keuze voor Sluis wordt later 
overgenomen door de gemeenteraad. 

Weinig debat, geen draagvlak
Als wordt teruggeblikt op de democrati-
sche besluitvorming over Rijnboog, dan 
vallen twee zaken op. Er is geen algemeen 
debat over de wenselijkheid van een 
Havenkwartier geweest en er heeft nooit 
een sterk draagvlak bestaan onder de 
bevolking voor de ontwikkeling van het 
Rijnboog-Havenkwartier. De gedachtevor-
ming over het Rijnboog-Havenkwartier 
was lange tijd vooral een aangelegenheid 
van het college, ambtenaren, projectont-
wikkelaars en investeerders. Toen het 
stedenbouwkundig plan van De Solà-



Jg. 42 / Nr. 6 / 2009 P. 396Rooilijn

Morales in 2002 werd gepresenteerd, 
bleek al meteen dat het uitgewerkte plan 
weinig ruimte liet voor inbreng van de 
bevolking. Volgens de architect kon er aan 
het havenplan zelf niet getornd worden. 
Het college was direct enhousiast en 
na 2002 werd iedere discussie over de 
wenselijkheid van de havenontwikkeling 
in de kiem gesmoord. Politieke discussies 
richtten zich vooral op technische zaken 
als de hoogte van de havenkade, hoog-
bouw en het autoverkeer. De bevolking 
was weinig op de hoogte van de inhoud 
en achtergronden van het Rijnboog-
Havenkwartier. Een breed maatschap-
pelijk debat over de wenselijkheid mocht 
blijkbaar niet plaatsvinden. 

Meerwaarde preferendum?
Op het eerste gezicht kan het Arnhemse 
preferendum over het Havenkwartier als 
mislukt worden beschouwd. Ondanks alle 
inspanningen van het stadsbestuur en de 
kosten die hiermee waren gemoeid, is het 
niet gelukt voldoende kiezers te bewegen 
om aan het preferendum deel te nemen. 
De lage preferendumopkomst werd in 
een extra negatief daglicht gesteld door de 
tegenstanders van de Rijnboogplannen. 
Dat bijna 90 procent niet is komen 
stemmen werd door hen uitgelegd als het 
gevolg van een succesvolle boycotactie die 
laat zien dat de bevolking de havenplan-
nen afkeurt. Ook in dat opzicht kan het 
Arnhemse preferendum worden gezien als 
een democratische mislukking: behalve 
dat er geen geldige uitslag kwam, bracht 
het preferendum ook geen duidelijk 
draagvlak voor de ontwikkeling van het 
Havenkwartier. Als de betekenis van het 
preferendum voor de kwaliteit van het 
democratische besluitvormingsproces 
wat breder wordt opgevat, is het beeld 

echter positiever. Dankzij de activiteiten 
die het gemeentebestuur in het kader van 
het preferendum heeft ondernomen en 
dankzij de boycot- en protestacties van 
de tegenstanders van de havenplannen, 
is de maatschappelijke betrokkenheid 
bij de ontwikkeling van Rijnboog flink 
vergroot. Die betrokkenheid ging duidelijk 
verder dan de politieke elites, die zich 
doorgaans met de lokale besluitvorming 
bemoeien. Het preferendum heeft daar-
mee de democratische betrokkenheid bij 
de besluitvorming over Rijnboog doen 
toenemen. Bij de huidige planontwikkeling 
voor het Rijnboog-Havenkwartier, dat via 
een uitgebreid burgerparticipatietraject 
tot stand komt, wordt hier nog steeds op 
voortgebouwd.

Lessen en leerervaringen
Omdat het Arnhemse preferendum een 
teleurstellend verloop kende, is het begrij-
pelijk dat de animo in Arnhem beperkt 
is om aan deze democratische primeur 
een vervolg te geven. De wijze waarop de 
burgers bij de besluitvorming over het 
Rijnboog-Havenkwartier zijn betrokken 
levert wel een aantal belangrijke lessen 
en leerervaringen op. De eerste les is dat 
omstreden besluiten (waarvan de wen-
selijkheid ter discussie staat) zich vooral 
lenen voor correctieve referenda, terwijl 
preferenda beter kunnen worden ingezet bij 
onderwerpen waarbij alleen nog maar de 
uitwerkingsvraag aan de orde is. Het prefe-
rendum over het Rijnboog-Havenkwartier 
riep weerstand tegen dit plan op, die met 
het preferendum niet konden worden 
gekanaliseerd. De tweede les is dat de keuze 
voor een democratisch instrument uit 
volle overtuiging moet worden genomen. 
Als het als tweede keuze wordt gezien, zal 
het voor betrokkenen moeilijk zijn om 

Democratische lessen van een preferendum
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zich hiervoor succesvol in te zetten. De 
derde les luidt dat preferenda met meer 
dan twee keuzeopties moeten worden 
ontraden, omdat ze erg snel tot moeilijk 
interpreteerbare resultaten leiden. Als het 
van belang is dat de bevolking zich kan 
uitspreken over verschillende opties van 
een besluit, dan ligt een meningspeiling 
meer voor de hand.

Er zijn ook twee algemene lessen te 
formuleren over het betrekken van 
burgers bij dit soort directe democrati-
sche processen. Het preferendum over 
Rijnboog laat zien dat het belangrijk is om 
burgers eerder deelgenoot te maken van 
de besluitvorming, ook als deze omvang-
rijk en complex is. Op die manier kunnen 
burgers meegroeien met de lastige keuzes 
die tijdens het besluitvormingsproces 
moeten worden gemaakt. Voorwaarde 
hiervoor is wel dat het besluit niet meteen 
al vastligt, zodat er ruimte is voor maat-
schappelijk en politiek debat hierover. De 
tweede algemene les is dat referenda de 
mogelijkheid hebben om het functione-
ren van de gemeenteraad te versterken. 
Daarmee kan tevens de maatschappelijke 
betekenis van politieke partijen worden 
vergroot. Politieke partijen beschikken 
namelijk over de organisatie en kanalen 
om de voor een referendumaanvraag 
benodigde handtekeningen op te halen 
en campagne te voeren. Tijdens een 
referendum hebben politieke partijen veel 
mogelijkheden om een herkenbare rol te 
spelen in het plaatselijke politieke debat.
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Dirk Frieling

In Nederland krijgt de bestuurlijke dimensie van ruimtelijke ordening, de 

rolverdeling tussen bestuurslagen, ruimschoots aandacht. Weinig aandacht is er 

voor de politieke dimensie, de verschillen in maatschappijvisie tussen de politieke 

hoofdstromen in ons land en de wijze waarop dit doorwerkt in het ruimtelijk beleid. 

Dit artikel is een aanzet om in deze leemte te voorzien, met als voorlopig resultaat 

een politiek vademecum voor ruimtelijk beleid.

De politieke dimensie van ruimtelijke 
ordening
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Mijn systeemanalyse beperkt zich tot de praktijk van 
ruimtelijke ordening als onderwerp van nationaal 
beleid. Dat systeem omvat drie componenten: een 
ruimtelijk (territoriaal), een operationeel (bestuurlijk) 
en een maatschappelijk (politiek) deelsysteem.

Het ruimtelijk systeem omvat vier componenten: 
water, land, verbindingen en bebouwing. In de 
wandeling aangeduid met hun kaartkleuren blauw, 
groen, grijs en rood. Het systeem vertoont zich in onze 
dagelijkse ervaring als totaliteit maar wordt toch door 
verschillende actoren dag in dag uit in onderlinge wis-
selwerking uit deze vier componenten geconstrueerd. 
Voor de goede orde, dit zijn geen verticale historische 
lagen, zoals ten onrechte in de zogenaamde lagenbena-
dering wordt gesuggereerd, maar horizontale vormen 
van ruimtegebruik, die in onderlinge wisselwerking 
functioneren.

Het operationele systeem omvat het geheel van 
instrumenten waarmee het ruimtelijk systeem wordt 
gereguleerd. De vier onderscheiden ruimtelijke 
componenten zijn niet zomaar willekeurig verschil-
lende vormen van ruimtegebruik. Zij kennen elk eigen 
groepen van actoren en belangen, eigendomsverhou-
dingen, beheersvormen, financieringsconstructies, 
wetten, regels en belastingsystemen.

Op nationaal niveau manifesteert het operationele 
systeem zich in de departementale indeling. De 
ruimtelijke componenten groen en rood zijn het 
werkterrein van de ministeries Landschap Natuur 
en Voedselkwaliteit (LNV) en Volkshuisvesting 
Ruimtelijk Ordening en Milieu (VROM). De compo-

Op 6 maart 2009 organiseerde de Universiteit van 
Amsterdam een conferentie met als thema ‘Synergie 
in stedelijke netwerken’, waarmee een meerjarig 
onderzoek over dit onderwerp werd afgerond (Salet 
en Janssen-Jansen, 2009). Aan mij was gevraagd om 
commentaar te geven. Naast veel waardering voor de 
resultaten van verschillende deelonderzoeken is mijn 
kritiek dat de partijpolitieke invloed op ruimtelijke 
beslissingen volledig buiten beeld bleef. De onderzoe-
kers leken een tamelijk bureaucratische opvatting over 
het openbaar bestuur te hebben. Zij herkennen daarin 
wel de te onderscheiden bestuurslagen, maar niet de 
politieke samenstelling van de bestuursorganen. Juist 
deze politieke dimensie verklaart waarom bij kabi-
netswisselingen waarin nieuwe coalities aantreden het 
beleid altijd wordt herzien. Deze periodieke beleidswij-
zigingen kunnen worden beschouwd als de nationale 
bijdrage aan de verrommeling van Nederland. 
Systeemanalyse van de praktijk van de ruimtelijke 
ordening kan de rol van de politiek verhelderen. In de 
onderstaande aanzet daartoe wordt de Randstad als 
voorbeeld genomen.

Systeemanalyse
Wie de Randstad als systeem wil onderzoeken zal de 
Randstad ook als systeem moeten opvatten. Het is 
duidelijk dat je gebieden van elke willekeurige omvang 
als systeem kunt beschouwen. Dat de Randstad uit 
verschillende zogeheten daily urban systems bestaat 
en op zijn beurt ook weer onderdeel is van grotere 
territoriale eenheden, zoals de driehoek Amsterdam-
Brussel-Keulen, is evident, evenals dat die daily systems 
weer bestaan uit kleinere eenheden en die driehoek 
weer onderdeel uitmaakt van Noordwest-Europa. 

Opinie 
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herkomst, ook al wordt dit in de nota verzwegen. 
Stedenland verbeeldt de opvattingen van VROM, 
Stromenland die van VenW (en het ministerie van 
Economische Zaken). Parklandschap die van LNV, 
terwijl Palet, het beleidsarme perspectief waarin geen 
nationale sturing plaatsvindt, beter Gemeentenland 
had kunnen heten. 

De politieke dimensie van ruimtelijke ordening 

nenten blauw en grijs het domein van het ministerie 
van Verkeer en Waterstaat (VenW). De discussienota 
Nederland 2030 (ministerie van VROM, 1997) is 
een duidelijke demonstratie van de invloed van het 
operationele systeem op het beleid. De vier in deze 
discussienota gepresenteerde perspectieven zijn 
rechtstreeks te herleiden tot de departementen van 

Figuur 1: Vrijheid Gelijkheid en Broederschap (bron: Frieling 2007)
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periodieke verkiezingen waarin dit evenwicht steeds 
opnieuw wordt bijgesteld, is de maatschappelijke 
vorm daarvan. Verkiezingen geven inzicht in het 
vestigingspatroon van de kiezers. Figuur 2 geeft de 
uitslag van de verkiezingen voor de Tweede Kamer in 
2006 aan. Dit geeft een beeld van het op dat moment 
bestaande maatschappelijke evenwicht tussen de drie 
basiswaarden van de burgermaatschappij. Voor een 
goed begrip van de in deze kaart besloten informatie 
is het nuttig te beseffen dat in de enorme rode vlek in 
Noordoost-Nederland ongeveer net zoveel mensen 
wonen als in Amsterdam. Datzelfde geldt voor het 
overwegend confessionele Groene Hart. Samenvattend 
laat de kaart zien dat de achterban van de socialisten 
is geconcentreerd in de grotere steden, die van de 
liberalen in het westen en dat overal elders het CDA de 
grootste partij is.

Op nationaal niveau manifesteert het maatschap-
pelijke systeem zich in de visies van de drie politieke 
hoofdstromen op de ruimtelijke ontwikkeling van 
het land. Deze visies hebben een ideologische en een 
pragmatische component. De ideologische is afgeleid 
van de betreffende maatschappijvisie, de pragmatische 
van het vestigingspatroon van achterban van deze 

De politieke dimensie van ruimtelijke ordening 

Het maatschappelijk systeem van Nederland is dat van 
een burgermaatschappij waarvan de basisprincipes 
in de burgerlijke revolutie in Frankrijk van 1789 zijn 
verwoord met vrijheid, gelijkheid en broederschap. 
Iedereen is vertrouwd met de scheiding van kerk en 
staat, die deze revolutie doorvoerde. Vergeten wordt 
vaak dat de scheiding van markt en staat (waaronder 
bijvoorbeeld de privatisering van grondeigendom) 
tenminste zo’n revolutionaire verandering is. In 
de Nederlandse verhoudingen worden deze drie 
basisprincipes belichaamd door de drie politieke 
hoofdstromen van ons land. Vrijheid door de liberalen, 
gelijkheid door de socialisten en broederschap door 
de confessionelen (figuur 1). Deze drie basisprincipes 
van de burgerlijke samenleving werken ook door in de 
maatschappelijke systeemanalyse van Max Weber aan 
het begin van de twintigste eeuw. In zijn visie omvat de 
westerse maatschappij drie deelsystemen of domei-
nen: het culturele, het politieke en het economische 
(Collins en Makowsky, 1998). Deze domeinen hebben 
eigen spelregels en eigen vormen van waardering: 
status in het culturele domein, macht in het politieke 
en geld in het economische. In een harmonische 
maatschappij wordt tussen deze drie deelsystemen 
een dynamisch evenwicht bewaard. Democratie, met 

Figuur 2: Verkiezingsverdeling naar gemeente in 2006

 CDA: 361   PVDA: 76    VVD: 16
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partijen. Ideologisch belichamen liberalen en socia-
listen een stedelijke cultuur, terwijl de confessionelen 
geworteld zijn in een rurale cultuur. De confessionele 
voorkeur voor overzichtelijke gemeenschappen maakt 
hen ook verklaarde tegenstanders van de grote stad. De 
liberale en socialistische hoofdstroom zijn cultureel 
en economisch juist grote voorstanders van grote 
steden, maar zij onderscheiden zich van elkaar op twee 
punten. Economisch is de liberale hoofdstroom meer 
internationaal georiënteerd (winst), de socialistische 
meer nationaal (werkgelegenheid). En cultureel staat, 
naast de agrarische functie van het stedelijk ommeland, 
in de liberale visie de individueel-recreatieve functie 
daarvan centraal (suburbanisatie) en in de socialisti-
sche visie de collectief-recreatieve functie (natuur). De 
vierde nota RO (VVD-CDA) en de vierde nota extra 
(CDA-PvdA) is een demonstratie van deze verschillen. 
De vierde nota zet in op mainports en de drie inter-
nationale stedelijke knooppunten in de Randstad, de 
vierde nota extra breidt het aantal stedelijke knoop-
punten uit tot dertien, waardoor ook Leeuwarden in 
de prijzen kan vallen. Eenzelfde type beleidswijziging 
vindt plaats tussen de vijfde nota RO (PvdA-VVD) 
en de nota Ruimte (CDA-VVD). De vijfde nota zet in 
op een ook ecologisch internationaal georiënteerde 
Deltametropool, de nota Ruimte valt terug op de uit 
verschillende stadsgewesten bestaande Randstad (met 
een groen hart).

Randstad als stedelijk systeem
In 2008 was het vijftig jaar geleden dat het rapport De 
ontwikkeling van het westen des lands (Werkcommissie 
Westen des Lands, 1958) verscheen. Het advies 
positioneert de Randstad expliciet in de context van 
voortgaande intensivering van Europese relaties. Het 
biedt een concept van de Randstad als een stedelijke 
ring rond een open middengebied, waarin zowel 
de interne als externe bereikbaarheid van deze ring 
wordt bewerkstelligd door een stevig netwerk van 
grotendeels nieuwe infrastructuur. De omvang van de 
verschillende stedelijke agglomeraties op de ring wordt 
ruimtelijk beperkt tot maximaal één miljoen inwoners 
via een systeem van zogeheten bufferzones. Verdere 

stedelijke expansie vindt uitwaarts plaats in groeiker-
nen aan de buitenzijde van de ring (met uitzondering 
van Zoetermeer). De werkgroep bestond uit hoge 
ambtelijke vertegenwoordigers van zes departementen, 
gedeputeerden van de drie Randstadprovincies en wet-
houders van Amsterdam, Rotterdam en Den Haag. Een 
onafhankelijke voorzitter gaf de leiding en de directeur 
van de toenmalige Rijksdienst voor het Nationale Plan 
was de secretaris. De commissie heeft zeven jaar ver-
gaderd, maar kwam toen dan ook met een concept dat 
als doctrine nu nog doorwerkt. Maar de praktijk was 
anders. De ‘rooms-rode’ uitwerking zette veel sterker 
in op spreiding. De tweede nota Ruimtelijk Ordening 
(CDA-PvdA) introduceerde het concept gebundelde 
deconcentratie. Het Ministerie van VenW had zich met 
een minderheidsnota in het commissierapport al verzet 
tegen de uitwaartse verstedelijking, met het oog op 
zowel kosteneffectiviteit van investeringen in infra-
structuur als de internationale concurrentiepositie van 
de Randstad. Het voorgestelde netwerk van nieuwe 
wegverbindingen binnen de Randstad (A3, A4 en nog 
vele andere) bleef ten gevolge van dit spreidingsbeleid 
grotendeels onuitgevoerd. Alleen de rood-groene 
component van het plan kwam tot uitvoering, het 
bijbehorende grijze deel bleef achterwege. Het zal dus 
niemand verbazen dat de Randstad nu met bereikbaar-
heidsproblemen zit.

Dit rapport en alle nota’s Ruimtelijke Ordening die 
volgden beschouwen ruimtelijk beleid als een proces 
dat in structuurvisies gestalte krijgt en zo doorwerkt 
in plannen voor deelgebieden en projecten om de 
inrichting van die deelgebieden daadwerkelijk te 
realiseren. In deze opvatting verloopt ruimtelijke 
ordening territoriaal van groot naar klein en bestuur-
lijk van boven naar beneden. Dit moet beschouwd 
worden als de socialistische invloed op het operationele 
systeem. De meest actuele voorbeelden van dergelijke 
structuurvisies voor de Randstad zijn die van de nota 
Randstad 2040 (Ministerraad, 2009) en het trendsce-
nario 2040 uit Nederland Later (Kuijpers-Linde, 2007) 
van het toenmalige Milieu- en Natuur Planbureau. De 
tegenovergestelde, liberale opvatting van ruimtelijke 

De politieke dimensie van ruimtelijke ordening 
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Het Vademecum Ruimtelijk Ordening (bron: Reh, Frieling en Weeber, 2003) 

ordening is die waarin een stroom van lokaal geïniti-
eerde investeringsprojecten de inrichting van het land 
bepaalt, binnen de grenzen van wet- en regelgeving 
waaraan alle ruimtelijke interventies moeten voldoen. 
In deze opvatting verloopt ruimtelijke ordening terri-
toriaal van klein naar groot en bestuurlijk van beneden 
naar boven. Een actuele uitdrukking van deze meer 
marktgeoriënteerde opvatting is het huidige accent op 

gebiedsontwikkeling. In het beleid krijgt deze opvat-
ting gestalte in het Urgentieprogramma Randstad. 
Topografisch herkenbare kaartbeelden zijn daarin 
vervangen door een vrolijke verzameling symbolen. 

Vademecum ruimtelijk beleid
Deze beknopte systeemanalyse schept de basis voor een 
vademecum voor het Nederlandse ruimtelijke beleid 
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(Reh, Frieling en Weeber, 2003). Dit vademecum 
is gebaseerd op de integratie van de onderscheiden 
ruimtelijke, operationele en maatschappelijke com-
ponenten van het systeem. Het ruimtelijke systeem 
wordt nu gedefinieerd in termen van dichtheden op 
verschillende schaalniveaus, in het vademecum op 
de nationale en de regionale schaal. Het operationele 
systeem wordt gedefinieerd in termen van top down 
versus bottom up. Het maatschappelijke systeem 
wordt gedefinieerd in termen van politieke voorkeuren 
voor concentratie of spreiding op deze beide niveaus. 
Daarbij wordt de politieke voorkeur bepaald door de 
combinatie van ideologie (sociaal-culturele compo-
nent) en het vestigingspatroon van de kiezers (sociaal-
economische component) van de beleidsvisies van de 
drie politieke hoofdstromen. Het vademecum berust 
voorts op het gegeven dat géén van deze politieke 
hoofdstromen op nationaal niveau ooit een absolute 
meerderheid krijgt, zodat het nationale beleid altijd 
door coalities wordt bepaald.

De socialistische hoofdstroom heeft een meerderheid 
overwegend in steden met meer dan 100.000 inwoners. 
Deze liggen gespreid over het land, met een concen-
tratie in het westen. De politieke voorkeur is daarom 
op sociaal-economische gronden nationale spreiding 
en regionale concentratie. De liberale hoofdstroom 
heeft een meerderheid overwegend in suburbane 
gemeenten in het westen. De politieke voorkeur is 
daarom juist tegenovergesteld: nationale concentratie 
en regionale spreiding. De christen-democratische 
hoofdstroom heeft overal elders de meerderheid van de 
kiezers. De politieke voorkeur is daarom nationale en 
regionale spreiding. Voor zover concentratie in steden 
plaatsvindt, is deze eerder gericht op de verzorgings-
functie die regionale centra hebben te vervullen, dan 
op concentratie van stuwende werkgelegenheid. Het 
vademecum (figuur 3) laat in de kaartbeelden schema-
tisch de spreidingspatronen van de kiezers van de drie 
politieke hoofdstromen zien: socialisten in de steden 
(stippen), liberalen in het westen (dubbele arcering), 
confessionelen overal elders (enkele arcering). Zoals 
gezegd zijn in Nederland coalities bepalend voor het 

ruimtelijk beleid. Daarvan zijn drie mogelijk. Als 
eerste leidt een coalitie tussen CDA en PvdA tot beleid 
gericht op nationale spreiding met regionale concen-
tratie (gebundelde deconcentratie). Een coalitie van 
CDA-VVD richt zich op nationale concentratie met 
regionale spreiding (de Randstad). De derde moge-
lijkheid is een coalitie van PvdA-VVD die leidt tot 
nationale en regionale concentratie (Deltametropool). 
Omdat geen van deze coalities langer dan acht jaar 
stand houdt en acht jaar veel te kort is voor het voeren 
van consistent ruimtelijk beleid, is de Nederlandse 
praktijk nationale en regionale spreiding. De gemeen-
ten zijn onder deze omstandigheden immers opper-
machtig. Zij waren (formeel tot 1 juli 2008, toen de 
nieuwe Wet ruimtelijke ordening van kracht werd en 
voorlopig praktisch gesproken nog steeds) de enige van 
de drie bestuurslagen, die de burger bindende bestem-
mingsplannen konden vaststellen. Voor kleinschalige 
uitbreidingsplannen zijn als regel geen of nauwelijks 
extra financiële middelen van hogere overheden nodig 
die niet al door reguliere subsidieregelingen worden 
afgedekt. Provinciale streekplannen zijn als regel 
weinig meer dan regionale compilaties van gemeente-
lijke plannen, dus ook de tot voor kort voorgeschreven 
provinciale toetsing heeft weinig om het lijf. En door 
de periodieke beleidswijzigingen op nationaal niveau 
past wat gedurende een bepaalde coalitie moeilijk lukt 
tijdens een volgende coalitie weer helemaal. Op lokaal 
niveau spelen uiteraard uitsluitend lokale belangen. 
Het eerder getoonde kaartje met verkiezingsuitslagen 
betreft Kamerverkiezingen. Bij verkiezingen voor 
gemeenteraden stemt rond een kwart van de kiezers 
voor lokale partijen (Gemeentebelangen). En lokale 
partijen zijn voor lokale groei. Deze sterke positie van 
(in grote meerderheid kleine) gemeenten komt ook 
mooi overeen met de maatschappelijke voorkeur van 
de christen-democraten en de operationele voorkeur 
van de liberalen. En het is de discontinuïteit in het 
rijksbeleid die als de nationale bijdrage van deze ver-
rommeling van Nederland moet worden beschouwd.

Wat de operationele kanten van het vademecum 
betreft is al opgemerkt dat een van bovenaf gestuurd 
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ruimtelijk beleid met structuurvisies als leidraad over-
eenkomt met een sociaal-democratische maatschap-
pijvisie, zoals een van onderop door investerings-
beslissingen gestuurd beleid berust op een liberale 
maatschappijvisie. De christen-democratische maat-
schappijvisie hecht groot belang aan het maatschappe-
lijk middenveld, dat in het Nederlandse poldermodel 
op alle bestuurlijke schaalniveaus zijn invloed tot 
gelding kan brengen. De operationele impuls die het 
concept Deltametropool beoogt is een combinatie van 
een top down organisatie van de blauw-grijze inves-
teringen (waterrijk en deltanet), die PvdA en VVD 
beide onderschrijven, en een bottom up organisatie 
van de rood-groene investeringen met een ruimhartig 
‘liberaal’ contourenbeleid. De nationale discussie 
over ruimtelijke ordening wordt tot op heden onder 
invloed van VROM, de typisch Nederlandse koppeling 
van ruimtelijke ordening met volkshuisvesting en 
het wethouderssocialisme van de PvdA, overwegend 
gedomineerd door de verhoudingen tussen rood en 
groen. Het concept Deltametropool stelt aan de orde 
dat in internationaal perspectief, zowel ecologisch als 
economisch, de discussie zich meer zal moeten richten 
op blauw en grijs. In dat Europese perspectief heeft de 
Vereniging Deltametropool voorgesteld om het nati-
onaal georiënteerde concept van een rode Randstad 
met een groen hart te vervangen door een Europees 
georiënteerd concept van een deltametropool waarin 
allereerst geïnvesteerd moet worden in de blauwe en 
grijze infrastructuur (waterrijk en deltanet). Want of 
je het beestje nu zo noemt of niet, de bevolkingscon-
centratie in het westen van Nederland is continentaal 
en mondiaal bezien door zijn ligging aan de monding 
van Rijn, Maas en Schelde en door zijn internationale 
handelsfunctie onmiskenbaar een deltametropool. 

Ik hoop dat dit pleidooi voor meer aandacht voor de 
politieke dimensie van ruimtelijke ordening zal prik-
kelen tot verder onderzoek. Het hier gepresenteerde 
vademecum beschouw ik op grond van eigen kennis 
en ervaringen weliswaar als plausibel, maar ook niet 
meer dan dat. Verdere onderzoekvragen liggen voor 
het oprapen.

Dirk Frieling (dhf@dds.nl) is emeritus hoogleraar stedenbouwkunde bij de TU-

Delft en oud-agent en mede-oprichter van de vereniging Deltametropool.
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Het Rijk werkt momenteel aan nieuwe ver-
stedelijkingsafspraken met de regio’s. Deze 
zullen gelden voor de periode 2010-2020. 
De inzet is om de kwaliteit van de stedelijke 
ruimte te verhogen en groene ruimte in 
het buitengebied te sparen. Het Rijk stuurt 
daarbij aan op een integrale aanpak. Dat wil 
zeggen: de realisatie van woningen, gecom-
bineerd met de benodigde infrastructuur 
en voorzieningen voor openbaar vervoer, de 
ontsluiting naar groene recreatiegebieden, 
de wateropgave en de ontwikkeling van 
werklocaties. Voorop staat dat de verste-
delijking geconcentreerd moet worden 
binnen de bestaande stad. Zo moet in de 
Noordvleugel Utrecht volgens het Rijk meer 
dan de helft van de benodigde 65 duizend 
woningen binnen bestaand bebouwd gebied 
worden gerealiseerd. “Bouwen in de stad is 
een logische keuze” betoogt ook wethouder 
Marnix Norder van Den Haag (Norder, 
2009). Allerlei transformatiegebieden 
en verdichtingslocaties komen aan snee. 
Daarvoor is veel geld nodig. Het herontwik-
kelen van binnenstedelijke gebieden is 
immers kostbaar vanwege bodemvervuiling 
en complexe verwervingen. Binnen de 
verstedelijkingsafspraken maken het Rijk en 
de regio’s daarom afspraken over integrale 
stedelijke ontwikkeling met het bijbeho-
rende kostenplaatje. 

Kind met badwater
Het doel van het beleid in de Nota Ruimte, 
zoals dat met de verstedelijkingsafspra-

ken wordt geëffectueerd, is om het 
uitdijen van de stad af te remmen. Daar 
is veel voor te zeggen: het spaart de 
groene buitenruimte en het vergroot 
het draagvlak voor voorzieningen en 
openbaar vervoer. Maar als bedrijven 
zich onder druk van intensivering van de 
woonstad, gedwongen voelen te verkassen 
naar de periferie, gooien gemeenten het 
kind met het badwater weg. In plaats van 
toegankelijke open ruimte, ontstaan dan 
nieuwe monofunctionele bedrijventer-
reinen die de entree van de woonstad 
markeren. Uit de IBIS-enquête blijkt 
dat Nederland bijna 3.600 van zulke 
terreinen heeft en die zijn nu juist een 
groeiende bron van maatschappelijke 
ergernis (VROM-raad, 2006a). Daarnaast 
valt te betwijfelen of gemeenten de 
verstedelijking binnen de bestaande stad 
kunnen betalen. Want de financiële crisis 
leidt ook bij hen tot bezuinigingen. Het 
ziet er niet naar uit dat het Rijk voor de 
verstedelijkingsafspraken met het grote 
geld over de brug komt. De betrokken 
ministers zijn daarover in de bestuurlijke 
overleggen van mei 2009 in het kader van 
het Meerjarenprogramma Infrastructuur, 
Ruimte en Transport (MIRT) volstrekt 
helder geweest. Wat dan? Er zijn twee 
mogelijke uitkomsten. Geldgebrek leidt 
tot stagnatie van de woningbouw of 
gemeenten gaan eerst en vooral in het 
buitengebied aan de slag waar woonwij-
ken snel en goedkoop tot stand kunnen 

De ontwikkeling van steden in Nederland dreigt in een impasse te komen. Het beleid 

om een groot deel van de nieuwe woningbouw in de bestaande stad te realiseren, kan 

leiden tot een uitstoot van bedrijven naar de periferie. Het ommeland loopt dan alsnog 

vol. Gemeenten hebben weinig geld om dat tij te keren. Toch zijn er kansen om de 

bedreigingen te omzeilen door het combineren van wonen en werken, het leveren van 

maatwerk op alle niveaus en door het zoeken naar nieuwe allianties om de stad weer 

tot stad te maken. 
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komen. Onder druk van woningnood lijkt 
dat laatste de gemakkelijkste oplossing. In 
dat geval blijven de duurdere binnenstede-
lijke locaties nog voor onbepaalde tijd op 
zout. Een gemeente kan dan bijvoorbeeld 
wachten tot een verouderd bedrijf, dat 
een beoogde binnenstedelijke ontwik-
kelingslocatie blokkeert, uit eigen beweging 
vertrekt. Dat kan een kostbare uitkoop en 
dus veel geld schelen. Maar zolang het niet 
gebeurt, ligt verloedering op de loer. Met 
alle nadelige gevolgen voor de kwaliteit van 
de stad van dien.

De gemengde stad
Een derde weg biedt mogelijk uitkomst: 
de gemengde stad (Peper e.a., 2007). Het 
mengen van functies was tot rond 1900 de 
regel, maar de laatste decennia is het uit 
de mode geraakt. Toen de stad nog werd 
begrensd door muren en wallen, voltrokken 
wonen, werken, handel drijven, cultuur, 
religie en onderwijs zich noodgedwongen 
op een beperkte oppervlakte. Boven 
en achter ieder bedrijf was een woning. 
Daardoor zijn de oude binnensteden nog 
steeds parels van functiemenging. Ze 
beslaan minder dan één promille van de 
Nederlandse oppervlakte, maar zijn wel 
de ultieme drager van vrijwel de gehele 
vaderlandse geschiedenis. Pas de laatste 
honderd jaar is de stedelijke ontwikkeling 
welbewust van koers veranderd (Van der 
Cammen & De Klerk, 2003). Bedrijven 
konden in de stad niet meer uit de voeten en 
vormden een aantasting van het stedelijke 
leefmilieu. Er was alle reden voor func-
tiescheiding. Aanvankelijk voorzichtig: 
alles op loopafstand. Maar na de Tweede 
Wereldoorlog crescendo: flatwijken, bloem-
koolwijken, groeikernen en hele slaapste-
den. Daartussen een mozaïek van de eerder 
genoemde 3.600 bedrijventerreinen. Het 
beleid hield aan tot en met de vinexwijken 
uit de jaren negentig ook al zijn de oude 
argumenten voor functiescheiding allang 
niet meer op dezelfde manier van kracht. 
Want in dezelfde periode is de economische 
structuur ingrijpend veranderd: minder 

verontreinigende industrie, meer handel 
en dienstverlening. Bedrijven zijn schoner 
geworden. Tegelijk vinden meer mensen dat 
bedrijven een onderdeel zijn van de roman-
tiek van de levendige stad. Zie bijvoorbeeld 
het Rotterdamse dorpje Heijplaat. De 
bewoners voerden al in de jaren zeventig 
een verbeten strijd voor behoud van 
hun dorp. De gemeente meende dat het 
wonen temidden van de drukke haven 
ongezond zou zijn. De bewoners vonden 
een beetje herrie wel bij hun dorp passen. 
Enfin, Heijplaat is gered, maar de regel-
geving bleef op de oude leest geschoeid. 
Twintig jaar later werden in het kader 
van de vinex 24 experimenten gedaan 
om stad en milieu(overlast) bij elkaar te 
brengen. Wat bleek: niet alle functies zijn 
zomaar te combineren, maar binnen de 
bestaande regelgeving is meer mogelijk dan 
bestuurders vaak voor mogelijk houden. 
Regelgeving werkt als een rode lap op een 
stier: wie bang is om z’n vingers te branden, 
kiest voor de weg van de minste weerstand, 
en dat is nog altijd functiescheiding.

Kentering op komst
Er lijkt echter een kentering op komst. 
Steeds meer mensen hechten belang 
aan functiemenging. Bewoners hebben 
behoefte aan levendigheid, stedelijke 
identiteit en betrokkenheid. Bovendien is 
bedrijvigheid op het niveau van de buurt 
essentieel voor de eerste sporten op de 
sociaaleconomische ladder (VROM-raad, 
2006b). Nu door de economische crisis 
vooral mensen met laaggekwalificeerde 
arbeid zijn getroffen, is het eens te meer 
belangrijk om bedrijven in de woonom-
geving te koesteren. Andersom hebben 
steeds meer ondernemers behoefte aan 
een levendige en creatieve omgeving, een 
netwerk van zzp-ers in de buurt, horeca en 
mogelijkheden voor kinderopvang. Voor 
veel bedrijven, vooral in de dienstverlening 
en de sterk groeiende creatieve sector, is 
er geen argument te bedenken waarom 
die zich alleen buiten de woonomgeving 
zouden mogen of willen vestigen. Ook 
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vanuit motieven voor ruimtelijke kwaliteit 
valt een kentering te verwachten. Want 
door functies te mengen wordt de stad in de 
meeste gevallen mooier. De ruimte wordt 
dan immers intensiever gebruikt, zodat er 
ook meer geld is om in de openbare ruimte 
te investeren. 

Maatwerk
Functiemenging is geen vraagstuk voor 
tekentafelfantasieën. Het is een vraagstuk 
waarbij veel aspecten integraal moeten 
worden afgewogen: de fysieke mogelijk-
heden van een locatie, de behoefte aan 
specifieke functies en de mogelijkheden om 
het geheel gefinancierd te krijgen, inclusief 
vaak ingewikkelde juridische constructies. 
Dat is buitengewoon complex en vereist de 
wil en de creatieve inbreng van veel partijen. 
Het vraagt vooral om maatwerk. Er is niet 
één panacee: in verschillende delen van 
de stad zijn de opgaven anders. Zo zijn 
de kansen en mogelijkheden in stedelijke 
centra niet te vergelijken met die in naoor-
logse wijken. Andere ontwerpoplossingen 
en instrumenten bieden uitkomst. Door 
de kansen centraal te stellen, kan worden 
beoordeeld welke kwaliteit haalbaar is. De 
gemeente kan op die manier functiemen-
ging doelgericht en effectief inzetten om de 
kwaliteit van de stad te verhogen. 

Het begint met visie
Functiemenging is geen doel, maar een 

middel om maatschappelijke meer-
waarde te realiseren voor de gebruikers 
van de stad. De ruimtelijke ordening is 
daarbij één van de sterkste instrumenten 
die de gemeente heeft. Het is jammer 
dat maar weinig bestuurders zich 
dat lijken te realiseren. En binnen de 
ruimtelijke ordening is functiemenging 
een oplossingsrichting die meerdere 
positieve resultaten kan opleveren. Het 
is een gemiste kans als bestuurders daar 
weinig mee doen. Het begint met visie 
op de toekomst van de stad. Om de 
visie hanteerbaar te maken, moet deze 
gebiedsspecifiek worden gemaakt naar 
stadsdelen, wijken en buurten, passend 
binnen de grotere context van stad of 
regio. Binnen die visie komen specifieke 
deelgebieden boven tafel waar woon-
werkcombinaties kansrijk zijn. Een mooi 
voorbeeld is de ontwikkeling van de wijk 
Oud-Noord in Tilburg, waar een koppe-
ling is gerealiseerd tussen de upgrading 
van een woonwijk, de culturele functie 
van het Audax Textielmuseum, de 
nieuwe bedrijvigheid in bestaande 
werkpanden en het imago van Tilburg 
als textielstad (Van der Veen & Staal, 
2008). Dit voorbeeld laat trouwens ook 
mooi zien hoe initiatieven en wensen van 
marktpartijen en particulieren zijn benut 
bij de aanpak door de gemeente. 

Lees verder op pagina 420

Bouw van voorzieningencluster in Roombeek, Enschede (foto: Faasse foto & Art)
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Straatleven in Cuba

In Cuba speelt een groot deel van zowel het publieke als het private leven zich op 

straat af. Dit heeft te maken met uiteenlopende factoren zoals klimaat, armoede en 

cultuur. Sport en vooral spel zijn in elke Cubaanse wijk op straat te vinden, vooral 

in de avonduren, en zijn populair onder verschillende generaties. Van de stuifwolk 

die een ontsmettingmiddel tegen de dengue (knokkelkoorts) doet ontstaan, trekken 

de meeste Cubanen zich weinig aan, van een potje domino des te meer. Flaneren 

en een praatje maken zijn eveneens geliefde activiteiten. De straat wordt, zoals in 

de meeste andere landen, ook gebruikt voor politieke boodschappen. De broertjes 

Castro zijn regelmatig op een muur of reclamebord te zien. Terwijl ook Hugo Chávez 

wordt aangemoedigd, zijn de Verenigde Staten en in het bijzonder oud-president 

George W. Bush een geliefd object van spot.

InBeeld: Straatleven in Cuba
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Straatbeelden uit Santiago de Cuba, Bayamo, Trinidad, Santa Clara, Cienfuegos en Havana
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Woon en werklocatie in Aalsmeer (foto: Anke Teunissen fotografie & research)

Vervolg van pagina 409

De ontwikkeling in de Tilburgse wijk 
toont daarnaast hoe belangrijk het is dat 
de gekozen concepten aansluiten bij de 
cultuurhistorie van de directe omgeving 
en bij de stad als geheel. In het algemeen 
lenen bestaande gebouwen, leegstaande 
kantoren of verouderde bedrijfspanden 
zich bij uitstek voor uiteenlopende functies 
en juist ook voor nieuwe woon-werkcom-
binaties. De groeiende creatieve sector 
doet niets liever dan de uitdagingen van 
een bijzonder gebouw functioneel maken 
voor combinaties van wonen, werken en 
cultuur (Saris, 2004). Dat biedt kansen 
om met de ontwikkeling van de stad voort 
te borduren op wat er al aan gebouwen 
staat. Een imposante negentiende-eeuwse 
ijzergieterij van Stork in Hengelo vormt 
nu het hart van het nieuwe ROC van 
Twente. De voormalige Schiecentrale in 
Rotterdam-Delfshaven vormt het hart van 
een bruisend AV-complex met studio’s, 
winkels, kantoren, woningen en een 
hotel. Zo is ons land inmiddels talloze 
voorbeelden rijk. Zelfs een kleine plaats als 
het Gelderse Ulft heeft cultuurhistorisch 
erfgoed kunnen gebruiken voor unieke 
combinaties van wonen, werken en cul-
tuur. Herontwikkeling biedt niet alleen 
kansen bij de monumenten met een grote 
M. Minder in het oog springend zijn de 
kansen voor woon-werkcombinaties in 
naoorlogse flats en in verouderde winkel-
strips. Zo komt er weer iets terug van de 
organische manier waarop steden zich tot 
rond 1900 ontwikkelden. De sloopdrift 
van de vorige eeuw heeft dat patroon 
doorbroken, maar nu lijkt ook daar een 
kentering op te treden. 

Waarom niet?
Er zijn talrijke mogelijkheden om wonen 
en werken weer bij elkaar te brengen. Veel 
bedrijvigheid verzet zich hier niet tegen. 
Integendeel, de ruimtelijke kwaliteit neemt 
toe. Je kunt meer doen met dezelfde vier-
kante meters zonder dat de functies elkaar 

in de weg zitten. De stad wordt levendiger 
en aantrekkelijker en er zijn kansen om de 
stedelijke identiteit te versterken. Waarom 
gebeurt het dan nog zo weinig? Dat lijkt te 
komen door een combinatie van koudwa-
tervrees en gebrek aan kennis en ervaring. 
Koudwatervrees komt voort uit onzeker-
heden bij bestuurders, ontwikkelaars en 
anderen. Bij functiescheiding is het aantal 
parameters die het rendement van een 
ontwikkeling beïnvloeden nog enigszins 
te overzien. Bij functiemenging is het 
aantal parameters veel groter en overvalt 
de partijen het onbehagelijke gevoel de 
controle te verliezen (Teisman, 2005). 
Nederlanders houden van controle, ook al 
is het schijn. De bestaande regelgeving is op 
controle gebaseerd en zet daarmee een rem 
op functiemenging. Het versoepelen van de 
regels is voor veel bestuurders erg lastig. 

Gebrek aan kennis en ervaring heeft te 
maken met versnippering. Die kennis en 
ervaring is er namelijk wel, maar niet op 
de gebruikelijke afdelingen en bureaus. 
Er zijn andere partijen die een deel van 
de oplossing weten zoals ontwerpers, 
woningcorporaties, ondernemers, 
bewoners en creatievelingen van diverse 
pluimage. Een mooi voorbeeld is de 
interventie in de Venlose wijk Q4: voorheen 
een zwaar aangeslagen wijk met leegstand, 
verkrotting en veel drugsoverlast. Tineke 
Verstegen, ‘cultureel onderneemster’ en 
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begaan met het wel en wee van de Venlose 
wijk, zag kansen en zag ook dat die kansen 
werden verspeeld doordat iedereen zich 
fixeerde op de problemen. Met cultuur 
als middel om mensen op een andere 
manier naar hun omgeving te laten kijken, 
heeft zij de buurt weer laten bruisen: een 
openluchtbioscoop, galeries, een theater en 
ateliers. Q4 is uitgegroeid tot dé wijk voor 
creatieve bedrijvigheid in Venlo. Het was 
voor de gemeente even wennen, maar het 
getuigt van lef en openheid dat zij iemand 
buiten de bekende kaders tot het proces 
van stedelijke vernieuwing heeft toegelaten 
(Bouwmeester, nog te verschijnen). 

Fantastische kans
De oude weg van verstedelijking, gebaseerd 
op functiescheiding, is de weg van de 
minste weerstand. De verstedelijkings-
afspraken die het Rijk en de regio’s dit 
jaar gaan maken, bieden een fantastische 
kans om daar verandering in te brengen. 
Voorwaarde is, dat in die afspraken niet 
alleen woningaantallen worden genoemd, 
maar ook concrete bandbreedtes over de 
menging van woon- en werkfuncties. Door 
vervolgens van functiemenging maatwerk 
te maken, met inschakeling van alle 
betrokken partijen, kunnen nieuwe moge-
lijkheden aan het licht komen zonder dat 
die per se veel extra hoeven te kosten. Op 
deze manier kan functiemenging helpen 
om het monster van Scylla en de draaikolk 

van Charibdys te omzeilen en ondanks de 
dreigende gevaren de doelstellingen van 
de verstedelijkingsafspraken te bereiken. 
Dan kunnen de aantrekkelijkheid en 
functionaliteit van onze steden worden 
vergroot. Uiteindelijk is dat de enige weg 
om uitwaaiering van de stad te voorkomen 
en de ruimtelijke kwaliteit te verhogen.

Ellen Peper (epe@tg.nl) is directeur van Twynstra 

Gudde Adviseurs en Managers. Henk Bouwmeester 

(henkbouwmeester@zonnet.nl) is zelfstandig tekstschrijver. 
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De baat op straat

Boven: Gerard Marlet licht de uitkomsten van ‘De baat op straat toe’, onder: Gerard Anderiesen in debat (foto’s: Theo van Zoggel)

Annemarie Maarse
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Dit voorjaar bracht de Atlas voor gemeenten het rapport ‘De baat op straat’ uit, een 

onderzoek naar het effect van investeringen van woningcorporaties op leefbaarheid 

in wijken. De uitkomsten van het onderzoek deden veel stof opwaaien, omdat er 

geen direct effect werd gemeten. Reden voor Rooilijn om een Kenniskring Actueel te 

organiseren. Op 18 juni werd Gerard Marlet van Atlas voor gemeenten uitgenodigd om 

zijn onderzoek toe te lichten, en Gerard Anderiesen, directeur van woningcorporatie 

Stadgenoot, gevraagd om te reageren. Een debat in Lagerhuis-setting leverde een 

boeiende avond op.

De baat op straat

Gerard Marlet start de avond met goed 
nieuws: de leefbaarheid in Nederlandse 
wijken is de afgelopen tien jaar verbeterd. 
In wijken met veel corporatiebezit is de 
leefbaarheid zelfs sterker verbeterd dan 
in andere wijken. De vraag die Atlas 
voor gemeenten heeft gesteld is hoe dat 
te verklaren is. Is de leefbaarheidsverbe-
tering ook te danken aan het beleid van 
corporaties? En zo ja, aan welk beleid?

De ambitie van de onderzoekers was 
om empirisch onderzoek te verrichten 
naar de effectiviteit van investeringen 
van woningcorporaties. Het idee was om 
met behulp van kwantitatieve objectieve 
gegevens en modelschattingen het deel 
van de leefbaarheidsverbetering dat echt 
toe te schrijven is aan beleid van corpora-
ties te isoleren. Volgens Marlet zijn er veel 
studies waarbij bijvoorbeeld met behulp 
van de hedonische prijsmethode gekeken 
wordt naar het effect van het opknappen 
van een buurthuis op de leefbaarheid in 
de wijk. Indien de prijzen van wonin-
gen die direct in de omgeving van het 
buurthuis zijn gelegen zijn gestegen, dan 
wordt dat direct toegeschreven aan de 
investering in het buurthuis. Dat is een 
leuke conclusie volgens Marlet, maar geen 
steekhoudende analyse waaruit blijkt dat 
het effect op de woningprijzen direct toe 
te schrijven is aan het beleid. De stijging 
kan immers ook te maken hebben met 

gentrificationprocessen die helemaal niets 
met het buurthuis te maken hebben. Of het 
kan te maken hebben met andere factoren, 
zoals de afname van werkloosheid. Aan 
de hand van een set fysieke en sociale 
indicatoren heeft de Atlas voor gemeenten 
getracht de effecten van corporatiebeleid 
op de leefbaarheid in de wijk inzichtelijk 
te maken.

Fysiek versus sociaal
Als gekeken wordt naar het effect van 
fysieke investeringen op leefbaarheid 
in wijken in de periode 1999-2006 dan 
blijkt dat nieuwbouw en verkoop van 
sociale huurwoningen een significant 
effect hebben gehad op het terugdringen 
van overlast en onveiligheid. Daarmee 
kan worden geconcludeerd dat de her-
structureringsoperatie en de verkoop van 
sociale huurwoningen hebben bijgedragen 
aan de verbetering van de leefbaarheid 
in Nederlandse wijken in die periode. 
Echter, als de verandering van de bevol-
kingsopbouw in de wijken als gevolg van 
de nieuwbouw en herstructurering wordt 
meegenomen in de effectmeting dan 
vervalt het significante verband. Volgens 
Marlet een zeer interessante conclusie, 
omdat het effect van herstructurering ken-
nelijk via een verandering in de bevolkings-
samenstelling loopt. Met andere woorden, 
daar waar geherstructureerd wordt 
verandert de bevolkingssamenstelling en 

Annemarie Maarse
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om die reden neemt de leefbaarheid toe. 
Er is dus geen extra effect van herstruc-
turering op leefbaarheid, het is puur een 
bevolkingseffect. Bij verkoop van sociale 
huurwoningen ligt dat anders. Weliswaar 
daalt het significantieniveau als je de 
verandering van de bevolkingssamenstel-
ling meeweegt, maar het effect blijft wel 
bestaan. Dus zelfs als de verkoop van 
sociale huurwoningen niet leidt tot een 
verandering van de bevolkingssamenstel-
ling in een wijk, heeft de maatregel een 
positief effect op leefbaarheid. Dat zou 
te maken kunnen hebben met de stelling 
dat mensen met een koopwoning zuiniger 
zijn op hun woonomgeving omdat zij 
een direct financieel belang hebben. 
Dat is volgens Marlet een hypothese, die 
interessant is voor vervolgonderzoek. Ten 
slotte is er nog de fysieke investering van 
onderhoud aan gebouwen. Ook hier is 
een direct positief effect te meten op de 
leefbaarheid in wijken. Kennelijk is het 
dus zo dat corporaties die er in slagen 
hun woningen goed te onderhouden de 
leefbaarheid in de wijken verbeteren.

De onderzoekers hadden over de periode 
2005-2008 beschikking over een dataset 
met informatie over sociale investerin-
gen. Volgens Marlet moet helaas gecon-
stateerd worden dat van de echte sociale 
investeringen, die direct gericht zijn op 
het verbeteren van leefbaarheid, voor-
alsnog geen significant effect is te meten. 
Sterker, in situaties waar meer sociale 
investeringen ten behoeve dan leefbaar-
heidsinvesteringen door corporaties zijn 
gedaan, is de leefbaarheid zelfs verslech-
terd. Het is gissen naar een verklaring. 
Het zou kunnen zijn dat corporaties in 
die periode nog niet goed wisten welke 
sociale investeringen effectief waren, en 

daarom vaak investeringen deden via de 
bestaande kanalen in de wijk, zoals het 
buurtcomité. Het buurtcomité organi-
seerde vervolgens een buurtbarbecue 
waar alleen de leden van het comité en 
hun vrienden op af kwamen, met als 
gevolg een toename van het inside outside 
probleem in de wijk. Dat zou een negatief 
effect kunnen hebben op leefbaarheid. 
Dit soort specifieke voorbeelden zijn in 
het onderzoek echter niet onderzocht.
Wat wel een zeer positief effect heeft op 
de leefbaarheid is de arbeidsparticipatie 
in de wijk. Daar waar men er in slaagt, 
en het is de vraag of dat de taak van 
corporaties is, om de jeugdwerkloos-
heid en langdurige werkloosheid terug 
te dringen, daar neemt de leefbaarheid 
significant toe.

Marlet concludeert uit zijn bevindin-
gen dat de fysieke investeringen bijna 
allemaal een gunstig effect hebben op 
leefbaarheid. Van sociale investeringen 
kan dat effect echter nog niet worden 
aangetoond. Volgens Marlet moet 
voorkomen worden dat corporaties hun 
investeringen in leefbaarheid baseren op 
een onderbuikgevoel dat het niet goed 
gaat in de wijk. Uiteindelijk moet men 
de effecten van het eigen beleid keihard 
kunnen meten.

Umwertung aller werte
Gerard Anderiesen beaamt het belang 
om te weten wat het effect van investe-
ringen door corporaties op leefbaarheid 
is. Ook het ministerie kijkt steeds meer 
naar kostenbatenanalyses van de inzet. 
Desondanks was de minister van Wonen, 
Wijken en Integratie niet erg gelukkig 
met het onderzoek. Dat is ook wel te 
begrijpen, zeker als je in de kranten na 
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publicatie van het onderzoek hebt gelezen 
dat alle miljoeneninvesteringen door 
corporaties in het kader van leefbaarheid 
eigenlijk weggegooid geld zijn geweest. 
De discussie over wat corporaties wel en 
niet zouden moeten doen in wijken is 
niet nieuw. Er wordt al jaren gediscus-
sieerd over de aanpak van de stedelijke 
vernieuwing. Die werd altijd bekritiseerd 
omdat het een te eenzijdige nadruk op het 
‘stenen stapelen’ zou leggen; op de fysieke 
kant van het proces. Wat dat betreft is dit 
rapport wel een umwertung aller werte. 
We waren als corporaties altijd ontzettend 
gewend om te horen dat we alleen maar 
aan stenen stapelen dachten en dat we het 
morele imparatief misten om ook aan de 
sociale kant wat te doen. En wat krijgen we 
nu te horen? Ga vooral in de fysieke pijler 
investeren!

Kritische kanttekeningen
In het rapport staat dat nog niet is aan-
getoond dat sociale investeringen door 
corporaties een positief effect hebben op de 
leefbaarheid. Dat wil volgens Anderiesen 
echter nog niet zeggen dat is aangetoond dat 
de investeringen géén effect hebben gehad. 
Het tijdsperspectief waarover de resultaten 
zijn gemeten, 2006-2008, is ontzettend 
kort. Het zijn processen van een hele lange 
adem om daadwerkelijk de verbetering 
in leefbaarheid te kunnen zien. Tegen die 
achtergrond is het misschien ook niet zo gek 
dat dit effect niet kan worden aangetoond. 
Een tweede kanttekening van Anderiesen 
betreft het begrip leefbaarheid. Het is een 
ongelooflijk containerbegrip, waar ontzet-
tend veel verschillende typen investeringen 
onder vallen. De investeringen ten aanzien 
van leefbaarheid worden bovendien door 
corporaties heel verschillend geboekhoud. 
Het is dus zeer discutabel of de geaggre-

geerde data een juiste afspiegeling zijn van 
de uitgaven en inzet van wat verschillende 
corporaties verstaan onder leefbaarheid. 
Ten slotte plaatst Anderiesen een kantteke-
ning bij de koppeling van leefbaarheidsacti-
viteiten aan buurten en postcodegebieden. 
Het lijkt erop alsof er nogal wat ingrepen 
nodig zijn geweest om de data te vertalen 
naar wijkniveau. Daardoor lijkt het model 
te grof om echt op buurtniveau het effect 
van investeringen te kunnen meten.

Als er één onderwerp is waar corporaties de 
afgelopen jaren veel verwijten over hebben 
gekregen, is het dat de corporaties met 
stedelijke vernieuwing streefden naar meer 
differentiatie en daarmee naar een veran-
dering van de bevolkingssamenstelling. Dit 
onderzoek bevestigt dat meer gemengde 
wijken wel degelijk leiden tot leefbaardere 
en beter gewaardeerde wijken.

Anderiesen vraagt zich tot slot af wat cor-
poraties op basis van het onderzoek moeten 
doen? Volgens hem zijn er nog niet genoeg 
redenen om te zeggen dat corporaties maar 
moeten stoppen met het investeren in 
leefbaarheid. Investeren is ook een kwestie 
van beschaving: zo gaan we met mensen 
om. Dat neemt niet weg dat er voortdurend 
moet worden nagegaan of de investeringen 
inderdaad effect hebben en doelmatig zijn.

Onderzoeksmethode
Vanuit het publiek zijn er verschillende 
reacties op de onderzoeksmethode die is 
gehanteerd. Zo vraagt iemand hoe het kan 
dat er de laatste tijd veel onderzoeken zijn 
verschenen over herstructurering, onder 
andere van Talja Blokland en Ronald 
van Kempen, waarin wel degelijk wordt 
aangetoond dat het eenzijdig investeren 
in stenen veel minder succesvol is voor 
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de wijkaanpak. Juist het investeren in 
maatschappelijk vastgoed en beheer heeft 
een positief effect op de wijken. Hoe kan 
het dat deze onderzoeken een totaal andere 
uitkomst hebben dan het onderzoek van 
Marlet? Een ander vraagt zich af, inhakend 
op de kanttekening van Anderiesen, of 
het onderzoeksmodel wel robuust genoeg 
is. Het model komt een beetje lomp over, 
omdat het buitengewoon globaal is en van 
landelijke gemiddelden uitgaat, waarbij 
sprake is van verschillende typen inves-
teringen in verschillende gebieden. Een 
derde vraag met betrekking tot de onder-
zoeksmethode is in hoeverre de realiteit 
kan worden gereduceerd tot een aantal 
variabelen waarmee een statistische analyse 
kan worden verricht.

Marlet legt uit dat de genoemde onder-
zoeken van Blokland en Van Kempen 
gebaseerd zijn op casestudies, waarbij 
direct op wijkniveau onderzoek is gedaan 
aan de hand van data en interviews. Marlet 
wil benadrukken dat casestudies nuttig zijn 
om hypotheses te formuleren, maar dat je 
uiteindelijk keihard wilt kunnen meten wat 
effecten van beleid zijn. Stel bijvoorbeeld 
dat de leefbaarheid van wijken de afgelopen 
drie jaar sterk is verbeterd door de afname 
van de jeugdwerkloosheid. Dan kunnen 
de corporaties zich nu rijk rekenen en 
vertellen dat het komt door hun beleid. 
Als vervolgens de jeugdwerkloosheid de 
komende jaren toeneemt, verslechtert de 
leefbaarheid en kunnen de corporaties de 
schuld krijgen. Terwijl het helemaal niets 
met hun investeringen te maken heeft.

Wat betreft de robuustheid van het 
onderzoek heeft Marlet weinig twijfel. De 
sample is weliswaar landelijk, maar in het 
onderzoek is een aantal robuustheidchecks 

uitgevoerd. Er is bijvoorbeeld gecorrigeerd 
voor de steden, of juist voor de kleine 
gemeenten. Als de uitkomsten steeds het-
zelfde zijn dan neemt het vertrouwen in de 
uitkomsten toe. Marlet sluit echter niet uit 
dat indien er meer gedetailleerde gegevens 
beschikbaar zijn over investeringen op 
lokaal niveau, een effect van sommige 
sociale investeringen op leefbaarheid wel 
kan worden gemeten.

Het is lastig sociale aspecten en leefbaar-
heid in het algemeen te kwantificeren. Wat 
dat betreft maak je je volgens Marlet niet 
populair met dit type onderzoek. Maar dat 
ontslaat je niet van de plicht het te probe-
ren. Als je een maatschappelijke taak hebt, 
en dat hebben corporaties, dan wil je toch 
weten of je je geld beter kunt investeren 
in hang- en sluitwerk, de buurtregisseur, 
de buurtbarbecue of gewoon in stenen 
stapelen? Dat kan alleen maar door te 
kwantificeren. De tijd is voorbij om op 
basis van goede bedoelingen het belasting-
geld te spenderen.

Het leefbaarheidsbegrip
Het publiek heeft veel kritiek op de 
definitie van leefbaarheid. Wat valt daar 
nu precies onder? Waarom is bijvoorbeeld 
sociale cohesie niet meegenomen in het 
onderzoek? En is leefbaarheid niet een 
ontzettend subjectief begrip? Iedereen 
heeft een eigen definitie van leefbaarheid 
en in die zin kan het ook niet gekwantifi-
ceerd worden. 

Gerard Anderiesen beaamt dat het om 
een niet helder gedefinieerd begrip gaat. 
Het is een containerbegrip van allerlei 
activiteiten. Sommige activiteiten behoren 
tot de vaste activiteiten van een corporatie, 
bijvoorbeeld een huismeester die zorgt dat 
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het lampje in de gang wordt vervangen als 
deze het niet meer doet, of dat jongeren op 
hun gedrag worden aangesproken wanneer 
zij de boel afbreken. Andere activiteiten 
komen veel meer op terreinen waarvan 
je je kunt afvragen of een corporatie zich 
erop zou moeten begeven, bijvoorbeeld het 
organiseren van activiteiten met jongeren 
uit de buurt. Bij de eerste groep activiteiten 
kan Anderiesen zich niet voorstellen dat 
ze geen effect zouden hebben op leefbaar-
heid. Van de andere activiteiten wordt het 
lastiger om het effect te meten. 

Gerard Marlet licht toe dat de definitie 
in ieder geval is gebaseerd op aspecten 
waarvan iedereen het er over eens is 
dat ze invloed hebben op leefbaarheid, 
zoals veiligheid en verloedering. Over de 
effectiviteit van het vergroten van sociale 
cohesie is volgens hem erg weinig bekend. 
Het is nog maar de vraag of het goed is. Er 
zijn voorbeelden van wijken waar de sociale 
cohesie binnen een bepaalde groep zo sterk 
is, dat zodra er een nieuwkomer in de wijk 
komt wonen deze meteen wordt weggepest. 
Er zijn dus ook nadelen van sociale cohesie. 
Bovendien is het de vraag of het vergroten 
ervan een maatschappelijke klus is. Zo lang 
we het daar niet over eens zijn, beperkt het 
onderzoek zich tot aspecten als overlast en 
onveiligheid, waarvan je zeker weet dat het 
terugdringen ervan goed is voor de wijk.

Vitale coalities
Wat de corporatievertegenwoordigers uit 
het publiek, die in grote getale aanwezig 
zijn, dwars zit is de eenzijdige focus van het 
onderzoek op de effectiviteit van investe-
ringen door corporaties. Immers, “we doen 
het niet alleen!” klinkt het geluid. Sinds 
de wijkaanpak is geïntroduceerd, werken 
corporaties op wijkniveau actief samen met 

de gemeente, zorg- en welzijnsinstellingen 
en het onderwijs. Het maatschappelijke 
middenveld waarin corporaties zich 
begeven is breed. Samen met de andere 
partners vormen de corporaties vitale 
coalities die investeren in de leefbaarheid 
van wijken. Het is ook van belang om over 
de eigen schutting heen te kijken en meer 
te doen dan de eenzijdige focus op de eigen 
kerncompetenties. En ja, dan kan het 
natuurlijk wel eens voor komen dat je als 
corporatie een investering doet die niet het 
gewenste effect op leefbaarheid heeft.

Betere monitoring
Het onderzoek geeft aan dat de gegevens 
over sociale investeringen van corporaties 
divers en slechts over een korte periode 
beschikbaar zijn. Er wordt dan ook een 
oproep gedaan om de investeringen in leef-
baarheid helder te definiëren en als zodanig 
te registreren, en tevens aan te geven waar 
die investeringen precies worden gedaan. 
Als de corporaties dat ter harte zouden 
nemen dan zou een vervolgonderzoek wel-
licht wél significante effecten ten aanzien 
van leefbaarheidsinvesteringen laten zien.

Annemarie Maarse (annemarie@rooilijn.nl) is hoofdredacteur 

van Rooilijn en tevens adviseur bij Bureau Middelkoop.
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Randstad, 
Groot-Amsterdam 
of de Vleugels? 

Evert Meijers en Martijn Burger

Boven: ontwikkeling van de Zuidas tot internationale toplocatie. Onder links: Ontwikkeling van de IJoevers ten behoeve van de internationale creatieve sector, 
Onder rechts: Rotterdam Airport zal omgedoopt worden tot Rotterdam-The Hague Airport (foto’s: Marcel Heemskerk)
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De Structuurvisie Randstad 2040 vormt deels een opmerkelijke trendbreuk met de 

Nota Ruimte. Het streven naar het beter benutten van de kritische massa van de 

Randstad om een grootstedelijk vestigingsklimaat te bewerkstelligen is gebleven. 

Over de manier waarop denkt het Rijk nu heel anders. Niet langer wordt ingezet 

op een systeem van elkaar aanvullende steden. Concentratie van metropolitane 

topfuncties in de Amsterdamse regio is nu het credo. Wat is wijsheid?

Randstad, 
Groot-Amsterdam 
of de Vleugels? 

Ongeveer tien jaar geleden zette het 
Nederlands ruimtelijk beleid nog in op 
‘complete steden’. Sinds de voorbereidin-
gen op de Vijfde Nota wordt ingezet op 
het idee van stedelijke netwerken, met als 
uitgangspunt dat een compleet scala aan 
stedelijke functies en milieus georganiseerd 
moet worden op het niveau van het stede-
lijk netwerk. De Nota Ruimte propageert 
dan ook complementariteit tussen de 
steden: “samenwerking moet de kracht 
van de binnen het netwerk gelegen steden 
bevorderen en zorgen voor een (internati-
onaal) concurrerend vestigingsklimaat en 
een grote diversiteit aan stedelijke functies. 
De steden en centra in een nationaal stede-
lijk netwerk vullen elkaar aan en versterken 
elkaar, zodat zij samen meer te bieden 
hebben dan elk afzonderlijk. Dit betekent 
dat het rijk verwacht dat de steden taken 
verdelen en afspraken maken over specia-
lisatie en complementariteit” (Ministerie 
van VROM e.a., 2006, p. 13-14).

Amsterdam en de rest
Leg dat maar eens naast de Structuurvisie 
Randstad 2040 (Ministerie van VROM, 
2008). Het woord complementariteit 
komt er nog wel in voor, alleen is dat in de 
constatering dat hier slechts beperkt sprake 
van is en dat de steden elkaar steeds minder 
gaan aanvullen. De Randstad wordt 
afgeschilderd als een losse verzameling 
onderling concurrerende steden met een 

vooral historisch bepaald functieprofiel. 
De conclusie is dan ook dat “de massa 
van de Randstad te verspreid is om als 
één samenhangend stedelijk milieu te 
functioneren met bijbehorende agglome-
ratievoordelen” (p. 29). Een andere noviteit 
is dat aan Amsterdam een andere, meer 
vooraanstaande positie wordt toegekend 
dan aan Rotterdam en Den Haag waar het 
de internationale competitie om stedelijke 
topfuncties betreft. Voorbeelden van die 
topfuncties zijn hoofdkantoren van mul-
tinationals, congressen, beurzen, stedelijk 
toerisme, ICT, financiële en zakelijke 
dienstverlening en de luchthaven Schiphol. 
Bovendien zijn de bedrijfssectoren die 
internationaal sterk zijn nagenoeg allemaal 
oververtegenwoordigd in Amsterdam. 
Uiteraard haast men zich te zeggen dat ook 
Rotterdam (wereldhaven) en Den Haag 
(internationale stad van recht, vrede en 
veiligheid) internationale topfuncties her-
bergen. Maar met het idee ‘wat internatio-
naal sterk is, sterker maken’ als leidraad is 
de boodschap van verdere concentratie van 
topfuncties in Amsterdam duidelijk: “het 
kabinet wil profiteren van de samenballing 
van verschillende internationale topfunc-
ties, de potenties hiervan uitbouwen en ten 
goede laten komen aan de gehele Randstad 
en heel Nederland. De meest perspec-
tiefvolle strategie is om de internationale 
kansen die de stad en de regio Amsterdam 
bieden optimaal te benutten”, uiteraard 
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“in nauwe samenhang met meer gespecia-
liseerde en internationaal vooraanstaande 
centra elders in de Randstad” (p.88). 
Concreet komt deze strategie er onder meer 
op neer dat de ontwikkeling van de Zuidas 
tot internationale toplocatie gestimuleerd 
wordt, dat Schiphol kan groeien en dat de 
Noordelijke IJ-oevers verder ontwikkeld 
worden ten behoeve van de internationale 
creatieve sector.

Vleugels
Naast internationale topfuncties zijn er ook 
stedelijke functies met een nationale en 
regionale betekenis te onderscheiden. Waar 
in de Nota Ruimte draagvlak op het schaal-
niveau van de Randstad moest worden 
georganiseerd, dienen deze functies volgens 
de Structuurvisie in de eerste plaats op het 
niveau van de Zuid- en de Noordvleugel 
georganiseerd te worden. Arbeidsmarkten 
en woningmarkten dienen daartoe 
opgeschaald te worden van het niveau van 
de stadsgewesten naar dat van de Vleugels, 
wat tot een groter draagvlak voor bovenre-
gionale voorzieningen zal leiden.

Een aantal belangrijke koerswijzigingen 
voor het bereiken van een metropolitaan 
vestigingsklimaat kunnen dus worden 
onderscheiden. In de eerste plaats is het 
Rijk afgestapt van het idee om complemen-
tariteit tussen steden te ontwikkelen door 
samen te werken. In de tweede plaats, of in 
plaats daarvan, streeft men naar concentra-
tie en uitbouw van internationale top-
functies in Amsterdam. In de derde plaats 
richt men zich primair op de Vleugels 
om agglomeratievoordelen te benutten 
in plaats van op de Randstad als geheel. 
Op het opgeven van complementariteit 
als streven zal hier niet ingegaan worden 
(zie hiervoor Meijers, 2009). Op basis van 
recent wetenschappelijk onderzoek gaan we 
wel in op de juistheid van de twee laatst-
genoemde koerswijzigingen. In de eerste 
plaats: zou de Randstad inderdaad beter af 
zijn wanneer één van de steden dominanter 
was dan de andere? In de tweede plaats: 

kunnen agglomeratievoordelen inderdaad 
beter behaald worden op het niveau van de 
Noord- en Zuidvleugel dan op dat van de 
Randstad als geheel?

Polycentrisme of concentratie
De keuze voor een concentratie van inter-
nationale topfuncties in het Amsterdamse 
stadsgewest lijkt er op te duiden dat het 
Kabinet denkt dat de Randstad op die 
manier meer en betere internationale 
topfuncties kan herbergen dan wanneer 
deze gespreid zouden zijn. Hier valt op het 
eerste gezicht veel voor te zeggen aange-
zien agglomeratievoordelen toenemen 
naarmate de concentratie van mensen, 
bedrijven en stedelijke functies groter is. 
Niet voor niets vinden we metropolitane 
(top)functies doorgaans in de grootste 
steden. Een netwerk van kleine steden 
kan in theorie een substituut bieden voor 
de agglomeratievoordelen van één grote 
stad. Toch lijkt het welhaast onmogelijk 
om voordelen die samenhangen met een 
metropolitaan milieu en gebaseerd zijn op 
bijvoorbeeld dichtheid, nabijheid, face-
to-face contact, informele en ongeplande 
interacties te organiseren in een netwerk 
van steden (Parr, 2004). Zou de Randstad 
als geheel beter af zijn wanneer één van de 
steden dominanter was dan de andere en 
de Randstad dus minder polycentrisch en 
meer monocentrisch was?

Recent onderzoek (Meijers & Burger, 2009) 
met betrekking tot Amerikaanse metro-
politane regio’s werpt hier licht op. In dit 
onderzoek is gekeken naar de relatie tussen 
de ruimtelijke structuur van metropolitane 
regio’s en hun presteren. Polycentriciteit 
is één van de dimensies van ruimtelijke 
structuur die bestudeerd zijn en daartoe 
zijn alle Amerikaanse metropolitane regio’s 
gepositioneerd op een schaal die loopt van 
zeer monocentrisch tot zeer polycentrisch, 
op basis van de bevolkingsspreiding 
binnen deze regio’s. Aangezien agglome-
ratievoordelen zich kunnen uiten in een 
hogere arbeidsproductiviteit van bedrijven 
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in metropolitane gebieden (Rosenthal & 
Strange, 2004) en agglomeratienadelen 
deze kunnen beperken, is arbeidsproduc-
tiviteit een goede indicator om de balans 
tussen deze voor- en nadelen nader te 
onderzoeken. 

In diverse regressieanalyses is het effect 
van polycentriciteit op de metropolitane 
arbeidsproductiviteit nagegaan, daarbij 
uiteraard controlerend voor gangbare ver-
klarende variabelen als de arbeid-kapitaal 
ratio, opleidingsniveau, bevolkingsomvang 
en geografische ligging van de regio’s. 
De analyses resulteerden in een drietal 
interessante resultaten over de invloed van 
ruimtelijke structuur op de balans tussen 
agglomeratievoor- en nadelen.

Polycentriciteit 
Allereerst is er een direct, positief en 
significant verband tussen polycentriciteit 
en arbeidsproductiviteit. Hoe meer de 
bevolking evenwichtig gespreid is over 
een aantal stedelijke kernen, dus hoe 
polycentrischer, des te hoger de arbeids-
productiviteit. Of andersom, hoe meer 
de bevolking van een stedelijke regio 
geconcentreerd is in één enkele stad, des te 
lager de arbeidsproductiviteit. 
Voorgaande bevinding wil niet zeggen 
dat de arbeidsproductiviteit per definitie 
hoger is in polycentrische stedelijke regio’s 
ten opzichte van meer monocentrische 
stedelijke regio’s. Er bleek sprake van 
een zogenaamd interactie-effect tussen 
polycentrisme en omvang: hoe polycen-
trischer een stedelijke regio was, des te 
minder deden schaaleffecten gerelateerd 
aan de omvang van steden opgang. Dus, 
hoe monocentrischer een stedelijke regio, 
des te meer agglomeratievoordelen, al het 
overige constant houdende. 

Schaalniveau belangrijk
Uit het genoemde interactie-effect volgt 
nog een tweede conclusie. Het eerder 
geconstateerde positieve effect van 
polycentriciteit op arbeidsproductiviteit 

is groter naarmate de stedelijke regio 
kleiner is (minder inwoners heeft). Grotere 
polycentrische regio’s genereren niet per 
definitie meer agglomeratievoordelen dan 
kleinere. Het is makkelijker om bovenlo-
kale agglomeratievoordelen te genereren in 
een kleine polycentrische stedelijke regio 
dan in een qua inwonertal grote polycentri-
sche stedelijke regio. De verklaring schuilt 
er in dat ruimtelijke interacties makkelijker 
tot stand komen op een lager schaalniveau 
(zie Van Oort e.a., te verschijnen). 

Een (nog) niet onderzochte, maar interes-
sante hypothese volgt uit de combinatie 
van deze bevindingen. Wanneer aan de 
ene kant de arbeidsproductiviteit toeneemt 
naarmate een stedelijke regio polycentri-
scher is, en aan de andere kant polycentrici-
teit gepaard gaat met minder agglomeratie-
voordelen, dan is de meest waarschijnlijke 
verklaring dat een gebrek aan agglomera-
tievoordelen in polycentrische stedelijke 
gebieden gecompenseerd wordt door een 
gebrek aan agglomeratienadelen (denk aan 
congestie, hoge vastgoedprijzen, criminali-
teit, sociale problematiek, milieubelasting). 
Deze lijken beperkt te blijven tot de schaal 
van de individuele stad (Parr, 2004).

Beleidsimplicaties
Welke beleidsconsequenties volgen hieruit? 
Een voorbehoud is allereerst op zijn plaats. 
Deze uitkomsten gelden voor Amerikaanse 
stedelijke regio’s en het is niet bekend in 
hoeverre ze ook opgaan voor Nederland. 
Toch bieden deze resultaten een interes-
sant, zij het vrijblijvend, houvast om de 
koerswijzigingen in de Structuurvisie 
Randstad 2040 tegen het licht te houden.

Zo is het maar de vraag of de Randstad 
beter af zou zijn wanneer één van de 
steden (wat betreft bevolkingsomvang) 
dominanter was dan de andere. Op zich is 
een polycentrische ruimtelijke structuur, 
zoals in de Randstad, concurrerend. Er is 
een positief effect van polycentriciteit op de 
arbeidsproductiviteit gevonden. De balans 



Jg. 42 / Nr. 6 / 2009 P. 432Rooilijn Randstad, Groot-Amsterdam of de Vleugels?

tussen agglomeratievoor- en nadelen in 
een echt polycentrische structuur zoals in 
de Randstad is efficiënter dan in een semi-
polycentrische stedelijke structuur als die 
van Frankfurt, laat staan de monocentri-
sche structuur van bijvoorbeeld Londen. 

Nu kunnen we natuurlijk niet het kabi-
netsstreven om met name in Amsterdam 
internationale topfuncties uit te bouwen 
gelijkstellen aan het voeren van een 
bevolkingspolitiek gericht op concentratie 
in de Amsterdamse regio. Toch zal een 
verdere concentratie van topfuncties 
de aantrekkelijkheid van Amsterdam 
als woonplaats verder versterken. Er is 
een positief verband tussen de kwaliteit 
van de bedrijfsomgeving in een stad en 
het stedelijk arbeidsaanbod (Gabriel & 
Rosenthal, 2004). De resultaten tonen 
echter wel aan dat in de VS een dergelijke 
meer monocentrische structuur leidt tot 
een nadeligere balans tussen agglomera-
tievoor- en nadelen. Die balans is juist het 
unique selling point van polycentrische 
stedelijke regio’s als de Randstad.

Het onderzoek toont ook aan dat poly-
centrische stedelijke regio’s kampen met 
een gebrek aan agglomeratievoordelen 
in vergelijking tot meer monocentrische 
metropolitane regio’s. Dit zou betekenen 
dat de Randstad bewoners en bedrijven 
niet de schaalvoordelen biedt die je zou 
verwachten bij een metropolitane regio 
van zes á zeven miljoen inwoners, net zo 
min als dat de Noord- of Zuidvleugel de 
agglomeratievoordelen bieden van één 
enkele stad van drie miljoen. Wat we wel 
vonden is dat (wat betreft bevolkings-
aantal) kleinere polycentrische stedelijke 
regio’s het beter doen dan grotere waar het 
het behalen van agglomeratievoordelen 
op de schaal van de regionale bevol-
kingsomvang betreft. Het onderzoek 
onderbouwt daarmee de stellingname in 
de Structuurvisie dat het meer efficiënt 
is om agglomeratievoordelen op het 
schaalniveau van de Vleugels van de 

Randstad na te streven dan op de schaal van 
de Randstad als geheel. In die zin valt het 
recente initiatief om een metropoolregio 
Rotterdam-Den Haag verder vorm te geven 
dan ook aan te moedigen. 

Het genoemde relatieve gebrek aan 
agglomeratievoordelen betekent wel dat de 
Randstad de concurrentie om internatio-
nale topfuncties die schaalvoordelen van 
grote omvang vereisen sowieso verliest van 
Londen en Parijs. Uiteraard is er niets mis 
met het streven om dergelijke topfuncties 
toch binnen te halen. Niet vergeten moet 
echter worden dat de ruimtelijke structuur 
van de Randstad zich het beste leent voor 
bedrijvigheid en voorzieningen die gebaat 
zijn bij een goede balans tussen agglomera-
tievoor- en nadelen.

Wat dat betreft zou de Structuurvisie er 
goed aan doen om, als je het toch niet wint 
op basis van agglomeratievoordelen, veel 
nadrukkelijker in te zetten op het uitbou-
wen van je in verhouding sterke punt. Dit 
betekent dat de Randstad nog veel sterker 
zou moeten inzetten op het beperken van 
agglomeratienadelen (congestie, sociale 
problematiek, milieuproblemen, hoge vast-
goedprijzen, gebrek aan ruimte, etc.). Zoals 
ook de Organisatie voor Economische 
Samenwerking en Ontwikkeling (OESO, 
2007) reeds vaststelde, valt juist daar nog 
veel winst te halen.

Troefkaart Amsterdam spelen?
Amsterdam is uiteraard het belang-
rijkste internationale visitekaartje van 
de Randstad. Er zijn inderdaad veel 
internationale topfuncties te vinden en 
dat rechtvaardigt bepaalde ruimtelijke 
investeringen aldaar. Dat mocht ook wel 
eens gezegd worden in het ruimtelijk 
debat, maar om van verdere concentratie 
van topfuncties een beleidsspeerpunt te 
maken is een tweede. Er zijn een aantal 
kanttekeningen te maken bij deze keuze. 
Allereerst, de Structuurvisie noch weten-
schappelijk onderzoek onderbouwen 
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de stellingname dat een polycentrische 
stedelijke regio beter af is wanneer 
internationale topfuncties geconcentreerd 
zijn in één van de steden in plaats van 
verspreid over meerdere. Ten tweede laat 
concentratie zich net zo min forceren als 
complementariteit. Indien concentratie 
in de regio Amsterdam loont, dan komt 
dat vanzelf naar voren uit de lokatiebeslis-
singen van bedrijven en organisaties in 
het top-segment. Die beslissingen worden 
nauwelijks beïnvloed door ruimtelijke 
doelstellingen op macro-niveau. Ten 
derde is het onduidelijk hoe de baten 
van een samenballing van topfuncties 
in de Amsterdamse regio ten goede gaan 
komen aan de rest van de Randstad, 
zoals gesuggereerd wordt. Immers, de 
Structuurvisie Randstad 2040 constateert 
zelf dat de Randstad daarvoor te weinig 
samenhang vertoont en er wordt ingezet 
op het verbeteren van de bereikbaarheid 
op vleugelniveau. Ten vierde ondermijnt 
de opvallende keuze voor samenbal-
ling van topfuncties in Amsterdam de 
moeizaam opgebouwde samenwerking en 
solidariteit op Randstadniveau. Het is geen 
wonder dat Den Haag en Rotterdam elkaar 
gevonden hebben in een dubbelstad-
strategie als antwoord op de Structuurvisie 
en de profilering van Amsterdam als 
metropoolregio. 

Deze kanttekeningen ten spijt is de 
Structuurvisie Randstad 2040 wel een 
flinke stap vooruit ten opzichte van de Nota 
Ruimte, in het bijzonder waar het de reali-
teitszin van het beleid betreft. De onder-
bouwing ten aanzien van de meerwaarde 
van een concentratie van topfuncties in 
Amsterdam verdient wel meer aandacht. 
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Onderzoeksinstituut OTB, Technische Universiteit Delft. 

Martijn J. Burger (mburger@ese.eur.nl) werkt bij het 

departement Toegepaste Economie van de Erasmus School of 

Economics, Erasmus Universiteit Rotterdam. 

Literatuur

Gabriel, S.A. & S.S. Rosenthal (2004) ‘Quality of the business 

environment versus quality of life: do firms and households 

like the same cities?’, Review of Economics and Statistics, jg. 

86, nr. 1, p. 438-444

Meijers, E.J. (2009) ‘Complementariteit binnen stedelijke 

netwerken: zin en onzin van een beleidsdoelstelling’, W. Salet 

& L. Janssen-Jansen, Synergie in stedelijke netwerken; 

tussen competitie en complementariteit, Sdu Uitgevers, Den 

Haag, p. 45-56

Meijers, E.J. & M.J. Burger (2009) Urban spatial structure 

and labor productivity in U.S. metropolitan areas, Paper 

gepresenteerd op het congres van de Regional Studies 

Association, Leuven

Ministerie van VROM, LNV, VenW en EZ (2006) Nota Ruimte 

– Ruimte voor Ontwikkeling (deel 4), Ministerie van VROM, 

Den Haag

Ministerie van VROM (2008) Structuurvisie Randstad 2040, 

naar een duurzame en concurrerende Europese topregio, 

Ministerie van VROM, Den Haag

Oort, F.G van, M.J. Burger, & O. Raspe (te verschijnen) On 

the economic foundation of the urban network paradigm. 

Spatial integration, functional integration and economic 

complementarities within the Dutch Randstad, verschijnt in 

Urban Studies 

Organisatie voor Economische Samenwerking en 

Ontwikkeling (OESO) (2007) OECD Territorial Reviews: 

Randstad Holland, Netherlands, OESO, Parijs

Parr, J.B. (2004) ‘The polycentric urban region: a closer 

inspection’, Regional Studies, jg. 38, nr. 3, p. 231-240

Rosenthal, S.S. & W.C. Strange (2004) ‘Evidence on the nature 

and sources of agglomeration economies’, J.V. Henderson & 

J.F. Thisse, Handbook of Regional and Urban Economics: Cities 

and Geography, jg. 4, p. 2119-2179, North Holland, Amsterdam



Jg. 42 / Nr. 6 / 2009 P. 434Rooilijn Tijdelijkheid als nieuw stadsontwikkelingsconcept

Tijdelijkheid als 
nieuw stadsont-
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Berlijnse leegte aan de Leipziger Strasse (foto:  Arend Jonkman)
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De stadsontwikkeling van na de oorlog is 
in veel Europese steden sterk beïnvloed 
door een combinatie van overheidssturing 
en grote commerciële marktpartijen. 
Deze samenwerking leidde tot een hoge 
productiecapaciteit met een grote bouw-
stroom tot gevolg. In Europese steden 
waar de oorlogsschade van de Tweede 
Wereldoorlog groot was, heeft dit tot 
veel grootschalige nieuwbouw geleid. De 
laatste tien jaar vertoont deze manier van 
stadsontwikkeling echter haarscheuren, 
vanwege veranderingen in de econo-
mische structuur van de stad. Steden 
ontwikkelen zich van industriesteden tot 
dienstensteden, waarbij sprake is van een 
veranderend ontwikkelingspatroon. De 
creatieve economie is in opkomst, waarin 
weinig behoefte is aan een nieuwbouwkan-
torencomplex in een uitbreidingswijk. De 
creatieve economie kiest voor plekken met 
een hoge mate van stedelijkheid.

Falende planning
In Berlijn is de verandering in planning 
en stedenbouw duidelijk zichtbaar. Op het 
eerste gezicht lijkt de gebruikelijke manier 
van stedelijke planning succesvol toegepast. 
Na de val van de Muur is op basis van het 
Planwerk Innenstadt (1999) besloten om de 
verwoeste stad te repareren. Dat gebeurde 

door een strakke rooilijn aan te houden 
en door restrictief gebruik van staal, glas 
en moderne bouwmaterialen. Ook werd 
voorgesteld om de vele verkeersdoorbraken 
uit de jaren zestig weer ongedaan te maken. 
Invulling van het stedenbouwkundig 
raamwerk van het Planwerk werd overge-
laten aan particuliere investeerders. Voor 
een klein deel van de stad zijn de ideeën 
van het Planwerk succesvol uitgevoerd, 
vooral in het stadsdeel Friedrichstadt, maar 
op veel andere plekken is het duidelijk dat 
de planningsmethode van Berlijn gefaald 
heeft. Zo was de Potsdamer Platz midden 
jaren negentig hét symbool van het her-
rijzende Berlijn. Als gebiedsontwikkeling is 
het project geslaagd (met meer dan 60.000 
bezoekers per dag waarvan het overgrote 
deel toeristen), maar als stedenbouwkun-
dig ontwerp sluit de Potsdamer Platz op 
geen enkele manier op de omgeving aan. 
Naast de blitse wolkenkrabbers ligt het land 
braak. Zo zijn er op meer plekken in de 
stad architectonisch succesvolle gebouwen-
sembles neergezet die geen enkele relatie 
met de omgeving aangaan. Dit wordt door 
Overmeyer (2004) Inselurbanismus ofwel 
eilandstedenbouw genoemd. 

Dergelijke eilandstedenbouw komt in 
Berlijn veel voor. De lege plekken naast 

In tijden van economische crisis hebben veel steden te maken met leegstand 

en stilstaande bouwontwikkeling. Dit is duidelijk zichtbaar in een stad als 

Berlijn. Lege en onontwikkelde plekken bieden echter ook kansen voor nieuwe 

initiatieven en creatieve geesten, mits hen deze ruimte wordt gegeven. Tijdelijk 

en ongereguleerd gebruik van ruimte kan een belangrijke rol spelen in de 

ontwikkeling van de stad en het sociaal duurzame karakter van de stad versterken.

Vincent Kompier
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de nieuwbouw zijn de overduidelijke 
signalen van een veranderende economie. 
Ook de vele nog intact zijnde maar 
ongebruikte gebouwen wijzen hierop. Al 
in de jaren tachtig van de vorige eeuw was 
sprake van economische teruggang. Door 
de euforie van de jaren negentig verschoof 
dit echter een tijd naar de achtergrond 
(Lütke Daldrup, 2005). Twintig jaar na de 
hereniging van Duitsland is Berlijn een 
stad met hoge werkloosheid, een schuld 
van meer dan vijftig miljard euro en met 
ruimte in overvloed. Momenteel zijn er 
meer dan 830 locaties met een oppervlak 
van minstens 150 hectare beschikbaar die 
in principe zo bebouwd kunnen worden. 
De economische stagnatie en onduidelijk 
grondeigendom zijn hier de oorzaak van. 
Grondeigenaren zijn door de nationaal-
socialisten in de jaren dertig van de vorige 
eeuw van hun grond ontdaan. Daarnaast 
was in de DDR privé-grondeigendom ver-
boden; alle grond werd genationaliseerd, 
zonder een goed kadaster bij te houden. 
De teruggave van de gronden aan de 
rechtmatige eigenaren leidt tot jarenlange 
zoektochten en veel juridisch en financi-
eel getouwtrek. Zodoende lopen traditio-
nele plannings- en investeringsmodellen 
die uitgaan van groei tegen hun eigen 
grenzen aan in de huidige stagnerende 
economie (Overmeyer, 2004).

Tijdelijk gebruik
Terwijl rond 1995 de euforie over de groei 
van Berlijn niet uit kwam, werkte de stad 
als een magneet op jongeren die de span-
nende ontwikkeling van Berlijn daad-
werkelijk wilden meemaken. Veel nieuwe 
initiatieven ontstonden in dit plannings-
vacuüm waarin het bij het stadsbestuur 
aan geld en ideeën ontbrak om de gaten in 
de stad te vullen. Dit vacuüm bood ruimte 
voor de opkomst van de ‘Ich-AG’, ofwel de 
‘NV-Ik’: een stimuleringsregeling die het 
opstarten van eenmansbedrijven aantrek-
kelijker maakte. Berlijn kende daardoor 
een groot aantal startende bedrijfjes, maar 
ook een groot aantal faillissementen. De 
regeling is in juni 2006 opgeheven. Met 
de Ich-AG’s had niet langer de overheid de 
leiding over de ontwikkeling van de stad, 
maar lag het initiatief bij vele individuen. 
De economische transformatie van Berlijn 
leidde zo tot neo-liberale (want afwezige) 
stedelijke planning. 

De vele ongebruikte plekken in de stad 
werden een voedingsbodem voor een 
veelzijdig, spontaan en ongepland gebruik: 
van de club- en technoscene, verschillende 
migrantenculturen, culturele en sociale 
initiatieven tot vrijetijds- en evene-
mentactiviteiten. Het ging daarbij niet 
alleen om commerciële initiatieven. Ook 
kleine, geïmproviseerde niet-commerciële 
bars, deels in privéwoningen, schoten als 
paddenstoelen uit de grond. Het tijdelijke 
karakter was daarbij eerder hoofduitgangs-
punt dan belemmering. Het stadsbestuur 
negeerde of aanvaarde in eerste instantie 
stilzwijgend de vele illegale feesten, galeries, 
bars en evenementen. Vooral in de tweede 
helft van de jaren negentig vermenig-
vuldigde het aantal nieuwe locaties. Dit 
niet-officiële beleid maakte Berlijn tot de 
oerbroedplaats van Europa. 

Zu vermieten (foto:  Vincent Kompier)
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Culturepreneur als 
ruimteagent
Voor de hierboven beschreven ontwik-
keling van Berlijn is één groep stadsbe-
woners sterk verantwoordelijk geweest. 
Deze groep kan omschreven worden met 
het Engelse begrip culturepreneurs, een 
samenstelling van de woorden cultuur 
en entrepreneur (Lange, 2006). Een 
culturepreneur is een stedelijke onderne-
mer die kan schakelen tussen culturele 
ontwikkelingen en ondernemerschap. 
Iemand die op eigen verantwoording en 
op eigen risico nieuwe strategieën, nieuwe 
organisatiemethoden en sociale bijeen-
komsten in (economische) waarde omzet. 
Iemand die in staat is om economische, 
culturele en sociale doelen met elkaar te 

verbinden. Daardoor ontstaan stedelijke 
podia die identiteit en karakter aan de 
stad geven. De creatieve en innovatieve 
werkwijze combineert lokale kwaliteiten 
met kennis en nieuwe ideeën die op de stad 
worden losgelaten. Van de hoofdrolspelers 
in het ‘toneelstuk stad’ wordt vereist dat zij 
zowel deelnemer als toeschouwer zijn. De 
culturepreneurs spelen hierin een centrale 
rol. Zij zijn de regisseurs van het vermaak, 
de organisatoren van de evenementen op 
de plekken ‘waar het gebeurt’. Daarnaast 
werken zij mee aan de codering van de stad, 
door telkens op nieuwe plekken evenemen-
ten te organiseren. Zij kussen de kikker 
die, soms maar voor één nacht, in een prins 
verandert. De relatieve vrijheid waarmee 
dit in Berlijn plaats kon vinden en nog 

Open ruimte als uitgaansgelegenheid (foto:  Vincent Kompier)
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steeds plaatsvindt, heeft sterk te maken met 
de onzekere toekomst van de stad.

Tijdelijkheid als strategie
De gebruikelijke formule ‘groei = vooruit-
gang = goed’ gaat voor Berlijn niet meer op. 
De grote hoeveelheid ongebruikte ruimte 
dwingt stadsplanners om na te denken 
over andere oplossingen. Transformatie 
en tijdelijk gebruik zijn geen tussenfase die 
de stad van de ene naar de andere periode 
brengt, maar veeleer een leidend stadsont-
wikkelingsprincipe. Tussentijds of tijdelijk 
gebruik is naast uitdrukking van de econo-
mische veranderingen ook een motor voor 
transformatieprocessen. Daarvoor zijn een 
aantal redenen te noemen. Allereerst leidt 
tijdelijk gebruik op individueel niveau tot 
inventiviteit en ondernemerschap, waar 
de stad als geheel baat bij kan hebben. Het 
zelfstandig opzetten van een (tijdelijk) pro-
ject is een leerschool voor stedelijke onder-
nemers. Tijdelijk gebruik kan het DNA van 
de plek scherp stellen door op plekken die 
door ontwikkelaars of grondeigenaren als 
oninteressant worden gezien economische, 
sociale of ecologische potenties aan te 
tonen. Dit Zwischennutzen is uitermate 
locatiespecifiek. Tijdelijk gebruik kan 
daarnaast als tegenwicht worden gezien 
tegen economische eenvormigheid (overal 
dezelfde winkelketens en horecaformules). 
Bovendien kan een tijdelijke locatie als 
proeftuin dienen voor nieuwe en onver-

wachte stedelijke ontwikkelingen, waarmee 
het functioneert als stedelijk laboratorium. 
Aspecten van tijdelijk gebruik kunnen bij 
andere projecten worden overgenomen. 
Tijdelijke projecten kunnen bovendien 
een brug slaan tussen burger en overheid. 
Op een bottom-up-manier kunnen de 
wensen en verlangens van de burgers met 
eenvoudige middelen worden vormgege-
ven. Groepen met achterstand kunnen via 
tijdelijke projecten veel sterker betrokken 
worden bij en aangesproken worden op 
hun verantwoordelijkheid voor de stad. 
Tegelijkertijd kan het profiel van een buurt 
versterkt worden doordat er bottom-up 
gewerkt wordt. De buurt wordt niet hip, 
wat veelal een vluchtig verschijnsel is, maar 
de buurt wordt aantrekkelijker doordat wat 
er gebeurt daadwerkelijk uit de buurt zelf 
voortkomt (Bodenschatz, 2005).

Zwischennutzen in Neukölln
De Berlijnse wijk Neukölln is een voorbeeld 
van hoe tijdelijkheid de ontwikkeling van 
een stadsdeel waar de spiraal van achter-
stand gaande is, kan omkeren. Neukölln 
voert in Berlijn al jaren de lijst met nega-
tieve kenmerken aan en scoort hoog op 
werkloosheid (circa vijfendertig procent), 
laag opleidingsniveau, veel migranten, 
taalachterstand, anonimiteit en verwaarlo-
zing. De trek naar een eengezinswoning in 
het groen aan de rand van de stad heeft van 
Neukölln een wijk met veel doorstroom 

Zwisschennutzung (foto: Arend Jonkman)
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Straat met informele uitgaansgelegenhedenæ (foto:  Arend Jonkman)

en weinig sociale binding gemaakt. Deze 
problemen vallen op het eerste gezicht 
niet op, omdat de wijk eenzelfde fysieke 
vorm heeft als veel andere Berlijnse wijken: 
woonblokken met binnenhoven, gebouwd 
rond 1900. Veel woonblokken hebben op de 
begane grond een winkelruimte, waarvan 
ongeveer dertig à vijftig procent leegstaat 
door structuurveranderingen in de 

detailhandel. Sommige eigenaren proberen 
deze leegstand een halt toe te roepen door 
(illegaal) bordelen, gokhallen of andere 
dubieuze zaken als inkomstenbron te 
gebruiken. Dergelijke zaken versterken het 
imago van probleembuurt. De particuliere 
eigenaren kunnen van de huuropbrengst 
van de woningen de woonblokken 
nauwelijks onderhouden. Tegelijkertijd 
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is er veel vraag naar kleine kantoor- of 
atelierruimtes. 

Om hierin te bemiddelen is sinds 
vier jaar het particuliere Büro 
Zwischennutzungsagentur in de wijk 
actief. Dit bureau wordt onder meer 
gefinancierd uit het project Soziale Stadt, 
dat bedoeld is om in heel Duitsland 
achterstandswijken te ondersteunen. 
Büro Zwischennutzungsagentur opereert 
als makelaar om leegstaande ruimtes te 
vullen en heeft daarnaast als doel om 
het sociale en culturele kapitaal van een 
buurt te versterken. Dit gebeurt door een 
rondgang door de buurt te organiseren 
waarbij potentiële ruimtezoekers ofwel 
culturepreneurs uitgenodigd worden om 
leegstaande ruimtes te bekijken. Daarbij 
wordt altijd een groter aantal culturepre-
neurs uitgenodigd dan beschikbare ruimte. 
Zo kan aan de ene kant de sfeer in een 
buurt geproefd worden en aan de andere 
kant vanuit concurrentie om de ruimtes 

coöperatie ontstaan, want niemand wil 
in een probleembuurt als eerste het spits 
afbijten. Büro Zwischennutzungsagentur 
begeleidt bij het afsluiten van de (tijde-
lijke) huurcontracten tussen woning- en 
winkeleigenaars en geïnteresseerden. 
Beide partijen hebben de mogelijkheid 
om in het eerste jaar het contract op 
te zeggen. Daardoor is de drempel tot 
langere huurcontracten niet hoog, voor 
zowel huurder als verhuurder. 

Büro Zwischennutzungsagentur probeert 
eigenaren, die vaak een te hoge verwach-
ting van de huuropbrengst hebben, te 
overtuigen dat tijdelijk gebruik altijd nog 
beter is dan leegstand. Tegenover de lage 
huur wordt van de ondernemers verwacht 
dat zij de leegstaande ruimtes zelf op orde 
brengen. Sinds de start van het project 
zijn al meer dan zeventig voormalige 
leegstaande winkels omgebouwd tot 
nieuwe bedrijfsruimtes en zo zijn 250 
arbeidsplaatsen gecreëerd. Toch is het 

Open ruimte vlak achter de Potzdammer Platz (foto: Arend Jonkman)
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verhuren van leegstaande ruimtes niet het 
hoofddoel van het bureau. Het versterken 
van netwerken en samenwerkingsver-
banden wordt gezien als de sleutel voor 
een duurzame buurt. Daardoor kan het 
werk van het bureau als sociaal duurzame 
stadsontwikkeling worden omschreven. 

Economische crisis als kans?
Waar de wereldeconomie in tijden 
van crisis overduidelijk afhankelijk 
blijkt van olie is de stedenbouw en 
stadsontwikkeling sterk afhankelijk 
van de bouwgeneigdheid van grote 
commerciële investeerders. Dat toont de 
crisis ook in Nederland duidelijk aan. 
Door de economische crisis komt de 
op groei gerichte planningsmachinerie 
knarsend en piepend tot stilstand. Waar 
jaren geleden commerciële partijen 
smeekten om minder regelgeving van 
de overheid, verwachten zij nu krachtig 
optreden van diezelfde overheid tegen 
de gevolgen van de economische crisis. 
Berlijn heeft noodgedwongen de stap 
van reglementerende planning naar 
stimulerende planning moeten maken. 
Onderhandelen en motiveren zijn daarvan 
de belangrijkste ingrediënten, in plaats 
van verbodsplanning en regulering. De 
aanpak van tijdelijkheid door initiatieven 
zoals Büro Zwischennutzungsagentur 
biedt handvatten. Door te kijken naar de 
vragen die vanuit de bevolking zelf komen 
kan worden ingespeeld op de wensen van 
burgers en ondernemers. Zo is branche-
vervaging bij tijdelijk gebruik geen enkel 
probleem en kunnen combinaties ont-
staan van galerie annex werkplaats annex 
winkel annex bierverkoop. Tijdelijke 
gebruikers worden niet als stoorzenders 
gezien, maar eerder als welkome verstoor-
ders van een rust die niet bij een dynami-
sche stad hoort (Bodenschatz, 2005). Ze 

dragen bij aan een nieuwe kleinschalige en 
dynamische manier van stadsontwikke-
ling die de stedelijkheid verhoogt.

De houding in Nederland is vooralsnog 
niet zoals die in Berlijn. De planmatige, 
van bovenaf bepaalde vernieuwingspro-
gramma’s laten veel kleinschalige, pragma-
tische en buurtgerichte initiatieven al in 
de beginfase afvallen. Vervolgens maken 
ingewikkelde wetten en tegenstrijdige 
regels het investeren in tijdelijke voorzie-
ningen of tijdelijk gebruik onaantrekkelijk. 
De belangrijkste les uit Berlijn in de huidige 
economische situatie is: ruimte geven aan 
de burger en loslaten wat niet noodzakelijk 
geregeld hoeft te worden. Het stimuleren 
in plaats van ontmoedigen van private 
initiatieven die gericht zijn op de ontwikke-
ling van de stad zou een mooie eerste stap 
kunnen zijn. 

Vincent Kompier (vin@berlin.de) werkt als freelance 

planoloog, publicist en excursiegids in Berlijn.
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Alleen de markt kan de investeringen opbrengen voor een energiezuinige 
gebouwde omgeving

Marktpartijen en het Rijk hebben met vereende kracht de stichting Meer Met Minder 

opgericht. Meer Met Minder richt zich op het tot stand brengen van een florerende en 

inzichtelijke markt voor energiebesparing in de bestaande bouw. Maar is hier in deze 

moeilijke economische tijd wel een markt voor en hoe kun je de vraag aanwakkeren? 

Annelies Kronenberg - van der Loo, programmamanager van het bureau Meer Met 

Minder, vertelt over de uitdagingen, kansen en moeilijkheden die optreden bij het 

waarmaken van de ambities van Meer Met Minder.
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In januari 2008 tekenden de ministers van Ruimte en 
Milieu, Wonen, Werken en Integratie en Economische 
Zaken het convenant Meer Met Minder. De andere 
ondertekenaars waren de marktpartijen Bouwend 
Nederland, EnergieNed, de installatiebranche Uneto-
Vni, de energiebedrijven VME en later ook Aedes. 
Vervolgens is de stichting Meer Met Minder opgericht 
om de uitvoering van de doelstelling uit het convenant 
te faciliteren. Annelies Kronenberg studeerde in 
1994 af in de planologie aan de Universiteit van 
Amsterdam en werkte jaren bij het ministerie van 
Volkshuisvesting, Ruimtelijke Ordening en Milieu op 
het terrein van energiebesparing en is verantwoordelijk 
voor het programmamanagement bij de stichting Meer 
Met Minder.

Wat doet de stichting Meer Met Minder?
“Meer Met Minder richt zich op de realisatie van 
een structurele markt voor energiebesparing in de 
bestaande bouw. Daar is een kwantitatieve doelstel-
ling bij geformuleerd, namelijk de ambitieuze opgave 
van dertig procent energiebesparing van 2,4 miljoen 

bestaande gebouwen in 2020. Meer Met Minder richt 
zich uitsluitend op het aanpassen van gebouwen en de 
installaties, de zogenaamde ‘harde schil’. Het gaat ons om 
het verbeteren van het energielabel van deze gebouwen 
en niet zozeer om de wijze waarop gebruikers omgaan 
met het energieverbruik, hoewel dit zeker ook een factor 
van betekenis is. Het bijzondere aan Meer Met Minder is 
dat de markt een centrale rol heeft in het waarmaken van 
onze ambitie, terwijl energiebesparing voorheen vooral 
van het Rijk kwam. Marktpartijen hebben zich gecom-
mitteerd en zijn aanspreekbaar op hun inspanning.”

Waar richt Meer Met Minder zich concreet op?
“Hoewel we ook enkelvoudige energiebesparing, bij-
voorbeeld door middel van een hr-ketel of spouwmuren, 
willen stimuleren, zetten we vooral in op een integrale 
aanpak. Een gebouw krijgt een maatwerkadvies dat 
de huidige energiezuinigheid weergeeft en aangeeft 
hoe het gebouw energiezuiniger kan worden. Om het 
aanvragen van dit advies en vervolgens de aanpassing 
van de woning te stimuleren, willen we dit proces zo 
gemakkelijk mogelijk maken. Vanuit de aanbodkant, 
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de aannemerij, installateurs en EPA adviseurs, willen 
we dat de aanbieders zich samen gaan formeren en een 
geheel kunnen aanbieden. Vanaf het eerste plan tot en 
met het aanvragen van subsidies en vergunningen, het 
vervolgens weer aanpassen van het energielabel en als 
sluitstuk het stapje richting de energiebedrijven waar 
het maandelijkse voorschot op de jaarlijkse energiere-
kening daadwerkelijk wordt verlaagd. Juist deze laatste 
stap is belangrijk, omdat daarmee de bewoners het 
profijt zien van hun investeringen.”

Hoe wil Meer Met Minder dit stimuleren?
“Tot nu toe hebben we ons vooral op de aanbodkant 
gericht. Pas wanneer die staat heeft het zin om de con-
sumenten te benaderen. Inmiddels hebben zeshonderd 
bouw-, installatie- en energiebedrijven in het land de 
speciale Meer Met Minder introductiecursus gevolgd, 
waardoor zij garant kunnen staan voor de kwaliteits-
eisen. Er is bewust gekozen om geen eigen keurmerk te 
introduceren, dat zou de markt weer onnodig inge-
wikkeld maken. Daarnaast willen we de toegang tot 
kennis en informatie vereenvoudigen. Om investeren 
in energiebesparing voor particulieren aantrekkelijk 
te maken, is het nodig dat het helder is wat mogelijk is 
en welke leveranciers, welke aanpassingen aanbieden. 
Voorheen was dit tamelijk ondoorzichtig. Nu zowel de 
kwaliteit van de dienstverlening als de kennis- en infor-
matievoorziening stevig zijn verbeterd gaan we middels 
landelijke campagnes de consumenten benaderen.”

Betekent dit dat als het goed gaat Meer Met Minder op 
den duur overbodig wordt? 
“Ja, energiebesparing in de bestaande bouw moet 
absoluut door de markt opgepakt worden, anders is 
het economisch onhaalbaar. De investeringskosten per 
woning zijn berekend op minimaal 10 duizend euro, 
wat nog een voorzichtige schatting is. Voor de gehele 
opgave, 2,4 miljoen gebouwen, komt dat neer op 240 
miljard euro, een bedrag dat alleen maar opgebracht 
kan worden door de markt zelf. De overheid kan wat 
doen met subsidies, maar dat zijn vooral prikkels om de 

vraag te stimuleren; het valt in het niet bij de omvang 
van de gehele opgave. De vraag zal vanuit de gebruiker 
en eigenaar op gang moeten komen.”

“Op het lokale niveau spelen de gemeenten hierin een 
belangrijke rol. In het Klimaatakkoord dat het Rijk met 
de Vereniging Nederlandse Gemeenten heeft gesloten 
wordt de doelstelling van Meer Met Minder onder-
steund. Een mooi voorbeeld van een initiatief van een 
gemeente is het zogenaamde Wonen++ Haaglanden. 
De ambitie van dit project is om de hele bestaande 
voorraad van de Regio Haaglanden energiezuinig te 
maken. Daarbij wordt vanuit één loket gewerkt. De 
regio Haaglanden bekostigt grotendeels de campagne 
die gevoerd wordt om alle eigenaren te benaderen. Over 
het algemeen gebeurt dit met een voorlichtingsavond, 
waar mensen een maatwerkadvies kunnen aanvragen 
en kennis kunnen maken met bijvoorbeeld isolatiema-
terialen. Sommige gemeenten kiezen ervoor de totale 
bevolking aan te schrijven, anderen kiezen ervoor 
mensen die gaan verhuizen te benaderen om naar 
energiebesparing te kijken.” 

(foto: Marije Koudstaal)
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Hoe is het gesteld met de bereidheid tot investeren bij de 
verschillende belanghebbenden?
“We hebben ons eerst gericht op de particuliere wonin-
geigenaren, een lastige doelgroep omdat eigenaarbewo-
ners niet altijd op een rationele, economische wijze met 
hun woning omgaan. We zien in het algemeen wel een 
toenemende belangstelling voor energiebesparing. Veel 
mensen laten dubbel glas zetten, kijken naar energie-
zuinige ketels en hebben misschien wel zonnepanelen. 
Dit beperkt zich niet meer tot slechts een alternatief 
circuit. Ik was laatst nog bij een vriend op bezoek en 
die begon zo: “Zal ik jou even mijn nieuwe zonneboiler 
laten zien?” Toen moest ik mee naar boven, zo’n kast 
in, ging hij allerlei knoppen demonstreren. Er is steeds 
meer sprake van trotsheid op zoiets. Toch blijkt het in 
de praktijk een lastig proces om de grote conversie tot 
stand te brengen. We werken wel samen met Vereniging 
Eigen Huis, maar ook hierin is nog een slag te maken.”
 
“Een andere doelgroep zijn de woningcorporaties. Dit 
is een professionele doelgroep die juist zeer rationeel 
nadenkt over investeren in de eigen voorraad. Door hen 
wordt goed gekeken naar wat door energiebezuiniging 
terugverdiend kan worden, zowel bij nieuwbouw 
als in de bestaande voorraad. Zeker nu het ernaar 
uitziet dat het woningwaarderingstelsel op dit punt 
zal worden aangepast en een energiezuinige woning 
een hogere huuropbrengst kan opleveren. Een hogere 
huur kan wel problemen met bewoners opleveren; 
energiebesparende investeringen zouden zich moeten 
terugverdienen in een lagere energierekening van de 
huurders, maar het is moeilijk bewoners te overtuigen. 
Daar is vertrouwen voor nodig. Bovendien speelt het 
individuele energieverbruik een grote rol en is er geen 
garantie op een lagere rekening. Wanneer, in het geval 
van een woningbouwcomplex, collectieve aanpas-
singen leiden tot huurverhoging, moet zeventig procent 
van de bewoners het eens zijn met het treffen van een 
investering. Sommige corporaties dringen er bij VROM 
op aan om die grens te verlagen, maar dat is nog niet 
gebeurd. Er zijn ook corporaties die investeringen doen 
zonder de huur te verhogen en op het moment van 
mutatie de huur harmoniseren. Sommige woningcor-

poraties zien deze investeringen als onderdeel van hun 
sociale verantwoordelijkheid.”

“Een derde doelgroep vormen de eigenaren van de 
utiliteitsbouw. We richten ons in eerste instantie op 
scholen en zorginstellingen. Daarbij speelt vaak ook dat 
de zorg om een gezond gebouw een belangrijke reden is 
om te investeren in energiezuinigheid. Uit onderzoek 
blijkt steeds vaker dat scholen niet fris zijn en dat dit de 
leerprestaties negatief beïnvloedt. Veelal zijn renova-
tiemomenten dan natuurlijke momenten om tegelijk 
iets aan de hygiëne en de energiezuinigheid te doen. Bij 
het maatwerkadvies wordt ook rekening gehouden met 
gezondheidsaspecten.”
 
“De kantoorsector vormt een lastige sector. Hier speelt 
de zogenaamde split incentive problematiek: Het voor-
deel van de investering komt ten goede aan de huurder, 
want die heeft een lagere energierekening, maar niet 
aan de eigenaar die de investeringen moet plegen. In 
deze markt zien we wel enkele voortrekkers en een 
langzaam groeiende groep aanbieders die inspeelt op 
de vraag naar energiezuinige kantoorruimte.”

Welke middelen zijn er om particulieren financieel 
tegemoet te komen bij de investering voor 
energiebesparend verbouwen?
“Het is gebleken dat tegemoetkomingen van de over-
heid absoluut noodzakelijk zijn om de vraag op gang te 
brengen. Er zijn zowel nationale als regionale en lokale 
subsidies voor energiebesparend verbouwen. Zo zijn 
en komen er subsidieregelingen waarmee tegemoet 
wordt gekomen aan de investeringskosten voor het 
maatwerkadvies, voor HR++ glas, dat is het meest 
isolerende glas, en voor warmtepompen. Ook is er een 
regeling voor zonnepanelen en er komt een lager btw-
tarief voor isolerende maatregelen. We hebben op onze 
website een energiesubsidiewijzer, waarmee mensen op 
postcodeniveau kunnen zien voor welke subsidies ze in 
aanmerking komen.” 

“Naast subsidies zijn er ook andere financieringsmo-
gelijkheden: Banken en sommige gemeenten bieden 
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speciale leningen aan, vaak tegen lage rente, om 
energiebesparing gefinancierd te krijgen. Nu geeft onze 
website alleen nog inzicht in de financieringsmoge-
lijkheden en waar deze kunnen worden aangevraagd. 
In de toekomst willen wij dat financieringsaanvragen 
en -uitgiften centraal worden geregeld. Dat is nog 
niet mogelijk, want die subsidies komen allemaal uit 
verschillende potten. Verschillende partijen moeten 
daar ook in mee willen gaan.” 

In hoeverre werkt de economische crisis door op de 
bereidheid om te investeren in energiebesparing?
“We zien de crisis bijna eerder als een kans dan als een 
bedreiging. Aan de aanbodkant was het voorheen de 
vraag of er wel voldoende aanbiedende partijen zouden 
zijn, want ze hadden het al zo druk in de bouw. Nu is 
er in ieder geval meer capaciteit beschikbaar. En aan 
de vraagkant; mensen zijn toch gereserveerder om hun 
woning te verkopen en een nieuwe te kopen. Ze kiezen 
eerder voor aanpassingen aan de huidige woning en dat 
biedt de kans om meteen de investering in energiezui-
nigheid mee te nemen. Daarnaast probeert de overheid 
de economie te stimuleren door middel van milieu-
investeringen. De meest in het oog springende regeling 
is die van de provincie Utrecht, die met een maximum 
van 20 duizend euro 25 procent van de totale inves-
teringskosten subsidieert. Met een dergelijke regeling 
geven provincies en gemeenten een impuls aan zowel 
de economie als de energiebesparing.”

Meer Met Minder hanteert het energielabel als de 
maatstaf om energiezuinigheid te bepalen, maar dit 
label is niet onomstreden. Hoe gaat het nu?
“In de beginperiode had het label last van een imago-
probleem en er waren ook kinderziekten. Verschillende 
beoordelingen, door verschillende adviseurs, van 
eenzelfde woning konden aanzienlijk uiteenlopen. 
Erg vervelend natuurlijk, omdat het juist gaat om een 
objectieve beoordeling. Inmiddels heeft het ministerie 
van VROM allerlei verbeteringen in het label geïmple-
menteerd, waardoor de objectieve meetbaarheid sterk 
moet zijn verbeterd. Voor ons geldt evenwel dat de 
praktijk moet uitwijzen dat dit ook zo is. Het is nu zaak 

om mensen hierover voor te lichten. Het instrument 
zal opnieuw en slim in de markt moeten worden gezet. 
Het zou helemaal geen kwaad kunnen om eens met 
de notarissen en makelaars hierover te praten. Tot nog 
toe negeren deze beroepsgroepen het label, hoewel 
deze weerzin ook al weer wat achterhaald lijkt. We 
zijn recent benaderd door partijen als NVM Funda 
en de Hypotheker. Zij zitten geheel op de lijn dat de 
consument voorgelicht moet worden over de energie-
prestatie van een woning en zien het als een vorm van 
productdifferentiatie waar juist in deze vragersmarkt 
behoefte aan is.”

Recent stelde kamerlid Diederik Samson (PvdA) voor 
om een wettelijk verplichte norm voor energiezuinige 
woningen in de bestaande bouw voor te bereiden voor 
het geval dat de doelstellingen van Meer Met Minder 
niet gehaald worden. Hoe kijk je hier tegen aan?
“Minister Van der Laan heeft in reactie hierop aange-
geven dat hij het nu nog de tijd vindt om te verleiden 
en inzet op een omvangrijk stimuleringsprogramma. 
Pas in een volgende fase wil hij gaan normeren. Uit 
verkennend onderzoek blijkt dat daarvoor een gedegen 
juridische voorbereiding nodig is. Dan moet je denken 
aan aanpassing van het Bouwbesluit en het regelen van 
de normering binnen de Woningwet. Dan gaat het om 
een lange termijn denken, bijvoorbeeld dat per 2020, 
op mutatiemomenten, verplichtingen worden gesteld. 
De eisen moeten redelijk zijn en mensen moeten 
voldoende tijd krijgen om investeringen te plegen. In 
mijn ogen zijn wettelijke verplichtingen op een gegeven 
moment de enige mogelijkheid om de ambitie waar te 
maken, daar kom je niet omheen.”

Renee Nycolaas (rnycolaas@gmail.com) is wetenschappelijk medewerker 

bij de International Federation of Housing and Planning. Clémentine Vooren 

(clementine.vooren@gmail.com) is beleidsadviseur bij het Ministerie voor 

Wonen, Wijken en Integratie.
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Taeke de Jong

Bedrijventerreinen 
als uitvalsbasis voor 
biodiversiteit

Snep, Robbert (2009) Biodiversity 

conservation at business sites. Options 

and opportunities, Alterra, Wageningen, 

200 p., ISBN 978-90-8585-305-3, gratis 

verkrijgbaar via Alterra of te downloa-

den vanaf http://edepot.wur.nl/92

Robbert Snep onderzoekt in zijn 

proefschrift Biodiversity conservation 

at business sites de ecologische rol die 

bedrijventerreinen kunnen spelen in het 

behoud van enkele diersoorten en hun 

verspreiding in het stedelijke gebied. 

Deze wetenschappelijke aandacht voor 

het stedelijke gebied en zijn schaalni-

veau is bijzonder en belangrijk, omdat 

landschapsecologisch onderzoek 

meestal het buitengebied (de nati-

onale ecologische hoofdstructuur) 

betreft. Bedrijventerreinen kunnen 

beschermde diersoorten huisvesten die 

zonder deze terreinen minder overle-

vingskansen hebben. Snep bestudeert 

eerst de waarnemingen van 122 urbane 

vogelsoorten op bedrijventerreinen, 

in stedelijke woon- en groengebieden 

op grond van zes hypothesen. Dat 

bedrijventerreinen vooral in trek zijn bij 

soorten die hun nest op de grond maken 

omdat er weinig van mensen, honden 

en katten te duchten valt, bleek niet 

waar. Bedrijventerreinen zijn bij vogels 

over het algemeen minder populair 

dan woongebieden en stedelijk groen. 

Ze zijn in elk geval niet erg aantrek-

kelijk voor holbewonende soorten 

die in bomen of gebouwen nestelen 

maar wel voor pioniersoorten en de 

soorten van bosrand- en struikgewas. 

Bedrijventerreinen zijn voor zeventien 

van de bestudeerde stedelijke vogel-

soorten aantrekkelijk, waarvan zes 

significant aantrekkelijker. Daaronder is 

een beschermde soort (de kneu).

Vervolgens beperkt Snep zich tot de 

rugstreeppad en vlinders. Om het 

risico van plaatselijk uitsterven van 

grondgebonden verspreiders, zoals de 

rugstreeppad, te verminderen bepleit 

Snep een strategie van via corridors 

koloniseerbare habitats in elkaars 

buurt (backbone-strategie). Ook voor 

niet-grondgebonden verspreiders, 

zoals vlinders, acht hij corridors van 

groot belang. In de praktijk heeft Snep 

in overleg met belanghebbenden 

vanuit deze strategieën gemotiveerde 

inrichtingsvoorstellen voor de haven 

van Antwerpen (rugstreeppad) en 

voor Rotterdam-Hoogvliet (twee typen 

vlinders) gemaakt. Daarvan doet hij in 

het proefschrift verslag. Hij onder-

zoekt vervolgens meer algemeen de 

mogelijke betekenis van Nederlandse 

bedrijventerreinen voor een aantal 

beschermde vlindersoorten. Ten slotte 

onderzoekt hij aan de hand van ver-

schillende ecologische scenario’s de 

belangen en voorkeuren van betrokke-

nen bij de inrichting van bedrijventer-

reinen. Voor dit laatste meer sociaal-

wetenschappelijk georiënteerde 

onderzoek, hoewel vanzelfsprekend 

voor planologen relevant, acht ik voor 

een kritische beschouwing van dit 

onderdeel anderen meer bevoegd. 

Achter de conclusie dat geld bij 

ondernemers een onverwacht kleine 

rol speelt vermoed ik wel een verschil 

tussen woorden en daden.

Ik zal hier alleen dieper en kritisch 

ingaan op de studie voor Hoogvliet, 

omdat ik de planologische toepassing 

van modellen wantrouw. De overtui-

gingskracht van computermodellen 

is groot, maar hun contextgevoelig-

heid niet minder. De context van het 

ecologisch uitzonderlijke Hollandse 

laagland laat literatuurverwijzingen uit 

andere omgevingen niet altijd toe. Het 

doel van het project in Hoogvliet was, 

vlinders als dragers van natuurbeleving 

vanuit de omgeving toegang tot de stad 

te verschaffen nu Hoogvliet binnen-

stedelijke groengebieden wil opgeven. 

Daarvoor is een computermodel voor 

de verspreiding van vlindersoorten 

toegepast dat ik grotendeels en 

vereenvoudigd in Excel kon namaken 

om het te kunnen begrijpen. Het betreft 

gewone vlindersoorten met een goed 

en matig verspreidingsvermogen zoals 

de kleine vos en het bruin zandoogje. 

Deze zijn echter in 2003 in Zoetermeer 

Recensies

Recensies
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respectievelijk circa 2000 en 3000 keer 

waargenomen. De publieke waarneem-

baarheid van vlinders was in Hoogvliet 

het uitgangspunt. Als je het computer-

model moet geloven, zou dat volgens 

mij omgekeerd moeten zijn.

Het proefschrift als geheel gaat uit van 

een cruciale veronderstelling, die ik 

niet overal deel. De biodiversiteit zou in 

binnensteden laag zijn en dus vanuit de 

buitenwijken met zijn bedrijventerrei-

nen moeten worden gevoed. Misschien 

geldt dat voor dieren die een homogene 

habitat van enige omvang nodig hebben, 

maar niet voor planten (voor tal van 

gespecialiseerde insecten de levens-

bron) en dus niet voor biodiversiteit in 

het algemeen. In Zoetermeer zijn in het 

centrum ruim 350 plantensoorten per 

vierkante kilometer geteld, aflopend 

naar 4 buiten de stad. Als je die uitzet 

tegen hun landelijke zeldzaamheid, dan 

zijn urbane afwijkingen klein in aantal 

en grootte. Nu ligt Zoetermeer (met een 

straal van circa drie kilometer en een 

ongewoon lage stedelijke dichtheid) wel 

in een homogene agrarische omgeving. 

Dat komt in het laagland vaker voor. In 

agglomeraties met een straal van tien 

kilometer zijn steniger binnensteden 

waarschijnlijk wel weer minder soor-

tenrijk en tellen in hun warmte-eiland 

meer exoten. Hoogvliet (met een straal 

van ruim één kilometer) ligt echter niet 

in zo’n stenig centrum.

Het wellicht vlindertrekkende stedelijke 

warmte-eiland effect (mogelijk zelfs 

oplopend bij klimaatverandering) is 

overigens in het computermodel voor 

zover ik kon nagaan niet meegenomen. 

Zo zijn waarschijnlijk nog wel meer 

parameters niet meegenomen, zoals 

lokale verschillen in reproductiesnel-

heid of op langere termijn dan de 

scope van het verspreidingsmodel 

toelaat. Veel vlinders hebben een ter-

ritorium. Als je ze om elkaar heen ziet 

dansen zijn ze dat aan het verdedigen. 

Als er vlinderterritoria zijn, kunnen 

de verblijfstijden plaatselijk oplopen. 

Dat zie ik ook niet in het model terug 

of het moet besloten liggen in de 

tweewaardige verplaatsingsparame-

ters habitat/non-habitat. Die hebben 

cijfers achter de komma, maar verder 

een enorme marge voor het toeval. 

En wat te denken van de in Nederland 

heersende windrichting? Het in 

Hoogvliet noordoostelijk getekende 

brongebied veronderstelt met dit 

verspreidingsmodel dat de vlinders 

langs de vrijgemaakte corridors tegen 

de gangbare windrichting de stad in 

zullen vliegen.

Te weinig parameters is een bekende 

zwakte van computermodellen, even-

als teveel. Er zijn in het model wel 288 

andere parameters geschat, waarvan 

enkele uit literatuur met waarnemin-

gen uit andere omgevingen overgeno-

men. Dat maakt mij sceptisch. Die 12 x 

12 x 2 parameters hebben betrekking 

op de waarschijnlijkheid dat één 

van beide vlindercategorieën een 

ander landschapselement invliegt. 

Van die elementen zijn namelijk 12 

categorieën onderscheiden waarvan 

5 ‘habitat’ en 7 ‘non-habitat’, waar 

vlinders niet willen zijn of zo snel 

mogelijk doorheen vliegen. Misschien 

veranderen op regelmatige afstand 

geplante vlinderstruiken in die 

non-habitats dat vlindergedrag wel 

aanzienlijk. Mijn scepsis wordt gevoed 

door de ervaring met verkeersmodel-

len gebaseerd op of verblind door een 

zwaartekrachtparadigma met tal van 

exotische parameters. Die kloppen ook 

zelden. Toch ben ik wel een voorstander 

van modelbouw, omdat het ons contra-

intuïtief inzicht kan verschaffen en dus 

wetenschappelijke bescheidenheid zou 

kunnen leren. 

Al blijf ik met veel vragen zitten, 

toch heb ik veel waardering voor dit 

proefschrift en het vele werk van de 

auteur. Die vragen worden immers 

deels door hem erkend als onder-

werpen voor nader onderzoek (nu de 

planten!). Vanuit de bouwkunde meen 

ik te weten dat je niet bij de nok van 

het huis moet beginnen maar bij de 

fundering, en in de voedselpiramide is 

dat de vegetatie. Wat men daaruit aan 

faunistische bovenbouw kan ver-

wachten is een zaak van de nog steeds 

onvoorspelbare natuur (zie het ooit als 

bedrijventerrein bedoelde natuurgebied 

Oostvaardersplassen of de Mexicaanse 

griep). Natuur waarderen wij toch 

vooral als ongeplande omgeving waar 

wij ons volgeplande en dus op korte 

termijn voorspelbare leven kunnen 

ontvluchten. Toch lijkt in ons ecologisch 

uitzonderlijke laagland de natuur meer 

object van doelgerichte (operationele) 

dan van voorwaardenscheppende 

(conditionele) planning. Het gaat in dit 

proefschrift om pioniersgezelschappen. 

Die zijn floristisch niet erg interessant, 

ook al zouden zij enkele doelsoorten 

kunnen behouden en steden van enkele 

vlinders voorzien. Ik heb nog een 

ouderwetse voorkeur voor de grotere 

verscheidenheid van verdergaande suc-
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cessiestadia. Verscheidenheid is gedu-

rende de hele evolutie een risicodekking 

voor het leven gebleken, zelfs als het 

klimaat veranderde. Een wetenschaps-

dynamisch verder uitgewerkte kritiek 

gaat voor een boekbespreking te ver, 

maar is te downloaden via http://team.

bk.tudelft.nl onder Publications, 2009.

Taeke de Jong (t.m.dejong@tudelft.nl) is 

hoogleraar Technische Ecologie en Methodologie 

aan de afdeling Urbanism van de Faculteit 

Bouwkunde Technische Universiteit Delft. 

Maarten Mentzel

En plein public

Van Melik, Rianne (2008) 

Changing public space. The recent 

redevelopment of Dutch city 

squares, Koninklijk Nederlands 

Aardrijkskundig Genootschap/ Faculteit 

Geowetenschappen Universiteit Utrecht, 

Utrecht, 232 p., ISBN 978-90-6809-

416-9, € 42.58 of gratis te downloaden 

vanaf http://igitur-archive.library.uu.nl/

dissertations/2008-0522-200311/

melik.pdf 

Het lijkt zo vanzelfsprekend: een 

mooi plein in de stad, aangenaam om 

te vertoeven. Toch is dat niet zo. De 

openbare ruimte staat voortdurend 

onder druk. Vooral de toename van 

het verkeer en de afwikkelingen 

daarvan vormt een bedreiging. Pleinen 

kunnen veranderen in desolate vlaktes 

overladen met geluid en infrastructuur. 

Maar het kan ook de goede kant op 

gaan: opknapbeurten, stap-voor-stap 

autovrij worden, de juiste beplanting. 

Geen enkel plein is hetzelfde en elke 

stad is weer anders. Maar valt toch 

een balans op te maken, een soort 

winst- en verliesrekening? Rianne 

van Melik heeft met haar proefschrift 

Changing public space uitstekend werk 

verricht door de recente geschiedenis 

van acht openbare ruimtes van vier 

Nederlandse steden te onderzoeken en 

deze pleinen met elkaar te vergelijken.

De eerste vier hoofdstukken behande-

len achtereenvolgens de veranderende 

openbare ruimte plus de opzet van 

het proefschrift, een typologie van 

Nederlandse pleinen, trends in ont-

werp en beheer en de betrokkenheid 

van de private sector bij de herontwik-

keling van pleinen. Een grote verschei-

denheid aan literatuur van sociologi-

sche, politicologische en planologische 

aard wordt beknopt behandeld. 

Opvallend is dat Van Melik het tweede 

en derde hoofdstuk al eerder als 

tijdschriftartikel publiceerde, samen 

met haar promotores Van Weesep en 

Van Aalst. Het proefschrift beoogt ook 

een leemte in de literatuur te vullen. 

“Urban geographers have devoted little 

attention to (the redevelopement of) 

public space”, schrijft ze op pagina 26. 

Zij concludeert onder meer dat ‘fear’ 

(denk aan cameratoezicht) en ‘fantasy’ 

(bijvoorbeeld straatfeesten) de laatste 

jaren extra in de belangstelling zijn 

gekomen. De nadruk in de studie zal 

dus op de geografische invalshoek 

vallen, met extra aandacht voor de 

veranderende rol van actoren en beleid. 

De volgende vier hoofdstukken 

gaan over een achttal casestudies 

in de steden Rotterdam, Dordrecht, 

Enschede en Den Bosch. De keuze 

voor steeds twee centraal en bij 

elkaar gelegen pleinen per stad is 

een gouden greep. Het onderscheid is 

verder of het plein is heringericht door 

de gemeentelijke overheid zelf of via 

de weg van publiek-private samen-

werking. Deze opzet heeft geleid tot 

een boeiend betoog dat door een ruim 

aantal foto’s en kaartjes extra weet te 

overtuigen. De onderzoeksobjecten zijn 

in Rotterdam het Schouwburgplein en 

de Beurstraverse. De keus voor deze 

belangrijke plekken is begrijpelijk, 

hoewel het jammer is dat de unieke 

oevers langs of nabij de Maas, die zo 

spectaculair zijn herontwikkeld, daar-

door buiten beeld blijven. In Dordrecht 

zijn de Grote Markt en het Statenplein 

onderzocht, in Enschede de Oude Markt 

en het Van Heekplein, in Den Bosch de 

Markt en het Loeffplein. 

Van Melik voerde het onderzoek uit 

aan de hand van diepte-interviews 

met bij het planningsproces betrokken 

politici en functionarissen, discus-

siebijeenkomsten met deskundigen, 

participerende observatie en analyse 

van secundaire data. Twee bijzondere 

aandachtspunten in de casestudies, 

op grond van het literatuuronderzoek 

geselecteerd, waren de beveiliging van 

de openbare ruimte en vermaak. 

In Rotterdam lijkt de nieuwe 

Beurstraverse – de ‘Koopgoot’ in 

de volksmond – een sterke verbe-

tering, terwijl het zeer ambitieuze 

Schouwburgplein met gemengde 

gevoelens kan worden bekeken. 

Een variabele die mij hierbij toch 

ook van belang lijkt, is de rol van de 

Recensies
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gemeenteraad en zijn vermogen om 

en plein public goed tegenspel te 

bieden bij de voorstellen. Voor zover 

ik kan beoordelen heeft de auteur zo’n 

twaalf personen geïnterviewd maar 

is de politiek geladen ontwerpdiscus-

sie uit de weg gegaan. Eén diepte-

interview met een politicus, de destijds 

betrokken wethouder (die wat het 

Schouwburgplein betreft wellicht zijn 

straatje schoon wilde vegen), kan tot 

een vertekend beeld leiden. 

Ook over de pleinen van Dordrecht, Den 

Bosch en Enschede noteert Van Melik 

interessante en belangrijke punten, 

zeker ook wat betreft de ‘aanloop’ en de 

historische achtergronden. Dordrecht 

ziet in de jaren negentig het aantal 

bezoekers van het centrum geleidelijk 

zakken. Om te winkelen gaan inwoners 

uit buurgemeenten als Papendrecht 

vaak naar Rotterdam of Breda. Het was 

daarom van het grootste belang om 

de aantrekkelijkheid voor winkelen en 

vertier te verbeteren. Vergelijkbare 

drijfveren spelen in Enschede en Den 

Bosch. Den Bosch streeft naar een 

levendige, gastvrije en goed ontworpen 

openbare ruimte. Net als in Rotterdam 

speelt in Enschede nog de erfenis 

van de Tweede Wereldoorlog. Het Van 

Heekplein ontstond ten gevolge van 

een bombardement. Na voltooiing van 

de herinrichting in 2003 blijkt grote 

waardering zowel bij publiek als 

bij vakgenoten. 

“De betrokkenheid van de private 

sector bevordert de samenhang tussen 

gebouwen en openbare ruimte”, schrijft 

Van Melik in haar conclusie (p. 214). 

Ook noteert ze: “Samenwerking tussen 

de publieke en private sector leidt 

niet tot meer compromissen, maar 

eerder tot een verbeterde kwaliteit als 

resultaat van gezamenlijke brain-

stormsessies”. Terecht sluit Van Melik 

haar studie af met de opmerking dat 

ook in de toekomst onderzoek naar 

de openbare ruimte van groot belang 

blijft. Controverses, oplossingen 

of alternatieven kunnen daardoor 

beter worden benoemd. Wanneer 

private partijen direct betrokken zijn 

bij financiering is bijvoorbeeld de 

verminderde toegankelijkheid een 

heikel punt. Ook de publiek toeganke-

lijke, maar particuliere ruimtes zoals 

atriums van winkelcentra, stations of 

vliegvelden, verdienen nader onder-

zoek. Maar ze meent dat in Nederland 

de vrees voor “het einde van openbare 

ruimte” (p. 216) niet terecht is. 

Maarten Mentzel (m.a.mentzel@uva.nl) is 

research fellow bij het Amsterdam Institute for 

Metropolitan and International Development 

Studies (AMIDSt) aan de Universiteit van 

Amsterdam. 

Ontwerpen aan 
Randstad 2040

Design and Politics #2 (2009) 

Ontwerpen aan Randstad 2040, 

Uitgeverij 010, Rotterdam, 120 p., 

ISBN 978-90-6450-702-1, € 19,50

Op initiatief van het Ministerie van 

VROM verschijnt sinds 2009 de 

reeks Design and Politics waarin het 

samenspel tussen ruimtelijk ontwerp 

en politiek centraal staat. In nummer 

2 zijn de recente toekomstvisies voor 

Randstad 2040 met drie scenario’s 

het thema. De uitgave is een nieuwe 

episode in ‘ontwerpen voor de 

Randstad’ en maakt het boek daarom 

interessant voor verzamelaars: je 

weet nooit of de ideeën voorgoed in 

de kast blijven liggen of toch politieke 

betekenis krijgen. In ieder geval geeft 

het boek een schitterend, beknopt 

en rijk geïllustreerd overzicht van de 

uitkomsten van ontwerpateliers die 

in het kader van de structuurvisie 

Randstad 2040 werden gehouden. 

In een interessant interview met 

Henk Ovink, directeur Nationale 

Ruimtelijke Ordening bij VROM, komt 

de tegenstelling tussen ontwerpers 

en beleid het beste naar voren. Wat 

opvalt, is dat de Randstad vervolgens 

keurig in de oude tweedeling van rood 

en groen beschouwd wordt – namelijk 

eerst het landschap en vervolgens de 

bebouwde omgeving – voordat de drie 

integrale scenario’s aan bod komen. 

Ook in dit opzicht biedt dit boekje een 

prima inzicht in de keuken van VROM. 
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Voordat ik de wijk in ga even dit: mijn laatste column in de 

reeks over evolutie eindigde als volgt: Redactie: roep de 

hoogleraren planologie van Nederland op om de laatste 

Rooilijn van dit Darwinjaar vol te schrijven over (de mogelijk-

heid) van zo’n theorie. En laat de heren (dames ook?) het 

asjeblieft ook luchtig houden. Deze opening van de evolutie 

naar de planologie heeft de drukker niet gehaald; hierbij 

alsnog de invitatie.

Nu de wijk. De wijk, lees ik in het NICIS-blad City Journal 

van augustus 2009, is het brandpunt van de stedelijke 

vernieuwing geworden. Die vernieuwing blijkt nu alle 

facetten van het menselijke bestaan te omvatten. Kijkt de 

intussen onoverzichtelijk groot geworden kluit van over-

heids-, semi-overheids- en particuliere instellingen, die hun 

boterhammen dik besmeren met stedelijk vernieuwings-

gelden, sinds een jaar of wat achter de voordeur van de te 

vernieuwen wijkmens, sinds kort kijken ze ook in de mens 

zelf. De NICIS-krant lamenteert over zijn ongezonde status. 

De te vernieuwen wijkmens gaat eerder dood, zo lees ik, 

omdat-ie ongezond leeft. Zwaar gestrest werkt hij zich met 

grote slokken bier de ene na de andere vetsnack naar binnen, 

in plaats van zich te goed te doen aan plattelandslekkernijen 

zoals spruiten, kroten, postelein, schorseneren, koolraap 

en pastinaken die men wegslikt met een glaasje wortelsap. 

Lichaamsbeweging? Alleen kauwen, doorslikken en het glas 

heffen. Hij leeft in een bewegingsarme buurt. Een dappere 

onderzoekster ontdekte te Eindhoven dat ‘vooral de aantrek-

kelijkheid en de veiligheid van de buurt een significante rol 

spelen in de mate waarin de mensen bewegen’, maar voegt 

daar zekerheidshalve aan toe, ook andere factoren spelen 

een rol: geldzorgen in het huishouden, vrienden die het 

slachtoffer meetronen naar een sportclub, ‘iemands attitude’. 

‘Ik vind de uitkomsten van mijn onderzoek dan ook heel rea-

listisch.’ Dat gaat een braaf proefschrift opleveren waartegen 

niets te opponeren valt. 

Het opvallendst in alle verhalen is de onstuitbare opmars van 

de netwerkende stoottroepen van bovenmodale veelver-

dieners die zich koortsachtig op de nieuwe niche hebben 

gestort. Deze lui lachen om de Balkenendenorm: conve-

nantbakkers, afsprakenmakelaars, integraliteitsprofeten, 

programmaslagers, ‘stedelijke professionals’, onderzoeks-

instituten, gemeenten (‘we hebben geweldige gemeenten 

die leiderschap tonen…’), verzekeringsmaatschappijen, 

projectorganisatiemetselaars, zorg- en hulpverlenende 

middenvelders, even ongrijpbare als onbegrijpelijke 

adviezers, die allemaal het motto ‘voorkomen is beter dan 

genezen’ hoog in het vaandel dragen, want ‘er is mas-

sale collectieve actie nodig om maatschappelijke uitval te 

voorkomen.’ 

Ik lees de mengeling van medisch afvaljargon en bureau-

cratische organisatiesnoeperij altijd met verwondering. 

Neem het hoge gehalte aan spreekwoorden en pertinente 

zekerheid waarmee de ongezonde wijkmens aan de man 

wordt gebracht, bijvoorbeeld door een zekere Seidell, 

professor in de wijkgezondheidskunde: ‘Als je aan mij 

[Seidell] vraagt welke wethouders in de stad verantwoorde-

lijk is voor gezond gedrag, dan zeg ik: allemaal!’ De taalfout 

[wethouders …is] zal van de opwinding wezen. Je zult toch 

wethouder van speelgoedzaken zijn en door S. met de neus 

op je collectieve verantwoordelijkheid worden gedrukt voor 

de ongezonde wijkmens. 

Er moet heel veel in deze nieuwe stedelijke vernieuwings-

niche. De gemeente Amsterdam bijvoorbeeld moet ervoor 

zorgen dat de deelnemers van het programma Beweeg je 

Beter (het allitereert als vanouds in de adviesbranche) een 

‘goede aansluiting bij de reguliere zorg vinden.’ Hier wordt 

dus de staat (gemeente) gemaand in de bevoegdheid van de 

huisarts te treden. Zou iemand de teksten van die adviezers 

wel eens nalezen? En ja, ‘het probleem moet hoger op de 

agenda komen te staan’; ‘je moet  meedenken met mensen 

met andere belangen’; ‘je moet de juiste prioriteiten stellen.’ 

Eén lichtelijk vermoeid dwaallicht relativeert nog: ‘ziekte 

en gezondheidsproblemen in de stad zullen altijd blijven 

bestaan. Accepteer dat.’ Zou die niet naar de dokter moeten, 

pardon, de verantwoordelijke wethouders? 

Column O. Naphta 

Gezonde wijk 

Column: Gezonde wijk
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